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Konfrontatorisk 
bromøde

Der blev talt med store bog-
staver, da fem politikere fra 
Teknik- og Miljøudvalget de-
batterede med 200 utilfredse 
naboer til planlagt ny bro

Fælled-byggeri på 
pause

Den planlagte nye hovedind-
gang til Amager Fælled ved 
DR-byen er sat midlertidigt i 
bero, indtil fredningssagen i 
området er afklaret.

Jordtransport på 
Artillerivej fortsætter

Det var ukorrekt, da Tek-
nik- og Miljøforvaltningen 
oplyste, at de mange tunge 
jordtransporter på Artillerivej 
var et overstået kapitel.

25. januar 2024 
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Liv’s Pølser er lukningstruet
Bryggens pølsevogn ‘Liv’s Pølser’ har mistet sin garageplads, og hvis der ikke findes en ny inden 1. marts, kan det 
være slut med kradsere og ristede hotdogs på Islands Brygge

Tekst og foto: Andreas 
Kirkeskov
redaktion@bryggebladet.dk

I otte år har Liv’s Pølser 
holdt på brostenene foran 
Islandsborg på det nord-
ligste Islands Brygge. Men 
snart kan det være forbi. 
Hendes garageplads er 

nemlig blevet opsagt fra 1. 
marts, og finder hun ikke 
en ny i en ruf, så er det slut 
med pølsevogn på Islands 
Brygge.

- Det ville være virkelig 
trist, siger en tydeligt på-
virket Lisbeth Nehm, som 
Liv hedder.

Alligevel formår hun med 

stort overskud og vanligt 
smittende humør at stange 
to ristede med brød over 
disken til en frokostgæst i 
gult reflekstøj.

Opsagt
Når dagen er omme, plejer 
hun at køre sin pølsevogn 

til Kødbyen på Vesterbro, 
hvor Danish Crown lejer 
et garageanlæg af Køben-
havns Ejendomme, hvor de 
udlejer garageplads til pøl-
sevogne, heriblandt Liv’s 
Pølser. Men efterhånden 
som der er blevet længere 
mellem pølsevognene i ga-
debilledet, er pladsen i ga-

ragen også blevet rigelig. 
Til sidst var der kun tre pøl-
sevogne tilbage i garagen, 
og på grund af de manglen-
de lejeindtægter besluttede 
Danish Crown i november 
at opsige garagen. De to 
andre pølsevogne blev gen-
huset i en anden garage i 
Skelbækgade, mens Liv’s 
Pølser som den eneste er 
overladt til sig selv. 

- Så jeg skal finde en ny 
garage inden 1. marts, hvor 
min gamle plads skal være 
helt ryddet, fortæller Lis-
beth Nehm. 

el, vand, toilet og højt 
til loftet
Og det er lettere sagt end 
gjort. Fødevarestyrelsen 
stiller nemlig specifikke 
krav til holdepladser for 
pølsevogne. 

- Der skal være el, vand 
og adgang til et toilet, for-
klarer Lisbeth Nehm og 
tilføjer:

- Og så skal der være en 
port, der er mindst 2,5 me-
ter høj, så vognen kan kom-
me ind og ud. 

Den slags garager hæn-
ger ikke på træerne, og 
selvom Lisbeth Nehm har 
rakt ud til alle i sit net-
værk i pølseverdenen, har 
hun endnu ikke ramt plet, 
og uret tikker. Hun håber 
meget, at nogen på Bryg-
gen måske kender nogen, 
der kender nogen, der kan 
bringe hende nærmere en 
ny garageplads til sin pøl-
sevogn.

Hvad sker der, hvis det 
ikke lykkes? 

- Ja, det er jo det. Jeg kan 
vælge at få opbevaret pøl-
sevognen et sted, mens jeg 
fortsætter med at lede efter 
en garage, siger Lisbeth 
Nehm med et tappert, men 
sørgmodigt smil. 

- Men det kan også være, 
at jeg bliver nødt til at sæl-
ge den. 

Lisbeth Nehm skal finde en 
ny garagepalds til sin pølse-
vogn inden første marts.

• Du får en fast behandler, som kender dig 
• Vi byder altid velkommen med et smil
• Moderne klinik med afslappende atmosfære
• Centralt på Bryggen - tæt på metro og bus

Kigkurren 8G, 1. sal, Kbh S  
 islandsbrygge@tandlaegen.dk  
tandlaegen.dk/islandsbrygge

tandlægen.dk Islands Brygge - personlig service og nærvær 

70 400 597 

TANGOBAR / NJALSGADE 23D / ISLANDS BRYGGE
LOKALEUDLEJNING / TANGOSKOLE / KURSER OG FOREDRAG

DU har brug for et lokale til din fest 
Konfirmation / Bryllup / Fødselsdag,
eller bare en god fest

VI har et fantastisk lokale på Bryggen, 
og hjælper dig gerne med at arrangere 
festen

Ring til Linus 21 11 24 10 og få en snak 
om mulighederne
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Ny naturpark-hovedindgang sat i bero
Arbejdet med en ny hovedindgang til Naturpark Amager ved DR-Byen Metrostation er sat midlertidigt på pause, 
indtil fredningssagen for området er afgjort. Parterne i projektet forventer, at hovedindgangen vil blive realiseret, 
men erkender også, at det kan trække ud

Tekst: Andreas Kirkeskov
Illustration: Møller & 
Grønborg og ADEPT
redaktion@bryggebladet.dk

Arbejdet med at etablere en 
ny hovedindgang til Natur-
park Amager med frilufts-
faciliteter ved DR-byen er 
standset, men ikke opgi-
vet. Det skyldes en verse-
rende sag om fredningen af 
området, der skal afgøres, 
før der kan arbejdes videre 

med den planlagte hoved-
indgang. Det oplyser Tek-
nik- og Miljøforvaltningen. 

- Planen om anlæg af 
en ny hovedindgang ved 
DR-Byen er fortsat aktuel, 
men projektet afventer en 
endelig afgørelse på sagen 
om udvidelse af frednin-
gen på Amager Fælled. I 
styregruppen bag det kom-
munale og statslige projekt 
Naturpark Amager tror 

man fortsat på, at planerne 
vil kunne realiseres, og i 
Københavns Kommune ar-
bejdes der stadig med en 
realisering af planerne. 

Ny fredningssag
I 2019 vedtog borgerre-
præsentationen et forslag 
om at udvide fredningen 
af Amager Fælled, således 
at strandengen, hvor der 
tidligere var planlagt bolig-

byggeri, samt de nordlige 
arealer langs Ørestad Bou-
levard, blandt andet det are-
al, hvor hovedindgangen er 
planlagt, kom under Ama-
ger Fælled fredningen. Der 
blev givet grønt lys fra fred-
ningsmyndighederne, men 
Amager Fælleds Venner og 
Danmarks Naturfrednings-
forening klagede over den 
nye fredning, blandt andet 
fordi den muliggjorde an-
lægget af en ny sti tværs 

over Strandengen. 
Klagen fik medhold i 

Planklagenævnet, der 
sparkede fredningssagen 
til hjørne. Derfor skal der 
nu udarbejdes et nyt fred-
ningsforslag, der ikke gi-
ver specifik mulighed for at 
etablere førnævnte sti samt 
de planlagte bygninger i 
forbindelse med hoved-
indgangen ved DR-byen. 
I stedet skal fredningens 
rammer for disse projek-

ter være mere fleksible og 
den konkrete realisering af 
dem være selvstændige sa-
ger, hvor Fredningsnævnet 
skal give tilladelse.

Nej til blå 
støttepunkter

Det er i den forbindelse 
værd at bemærke, at Fred-
ningsnævnet allerede har 
givet kniven til to lignende 
projekter i Naturpark Ama-
ger. Specifikt to anlæg 
på diget på det sydøstlige 
Amager, hvor der var plan-
lagt både- og badebroer 
samt forskellige mindre 
bygninger. Men Danmarks 
Natur f redningsforening 
gjorde indsigelse mod byg-
ningerne, som man mente 
var for ‘store og fremtræ-
dende og derfor i strid med 
f redningsbestemmelser -
ne’, ligesom man også fryg-
tede, at de nye faciliteter 
ville tiltrække for megen 
aktivitet, der kunne være 
til gene for fuglelivet i det 
nærliggende fuglereservat. 
Det var Fredningsnævnet 
enig i og afviste derfor at 
give tilladelse til store dele 
af støttepunkterne, som på 
den baggrund blev drop-
pet. 

Planen er fortsat, at frilufts-
faciliteterne ved DR-Byen 
kommer til at ligne dem, 
som blev indviet i juni 2023 
ved Slusen.  

Tekst: Andreas Kirkeskov
Illustration: Henning Larsen 
Architects
redaktion@bryggebladet.dk

Et år senere end oprinde-
ligt planlagt går arbejdet 
nu snart i gang på boligbyg-

geriet Havnebryggen Ca-
pella på det sydlige Islands 
Brygge. Det bekræfter 
pensionsselskabet Pensi-
onDanmark, der ejer byg-
gegrunden. 

- PensionDanmark er 
ved at planlægge opstart 

af opførelsen af et nyt bo-
ligbyggeri, Capella, på Is-
lands Brygge. Vi forventer 
at igangsætte byggeriet af 
begge tårne i første kvar-
tal af 2024, oplyser Pensi-
onDanmark om projektet, 
der består af 64 lejligheder 
på 2-3 værelser samt to ræk-
kehuse tegnet af Henning 
Larsen arkitekter. 

skurby i midterrabatten
I forbindelse med byggeriet 
bliver en del af midterrabat-
ten på Hilmar Baunsgaards 
Boulevard inddraget til 
skurby. 

- Der planlægges etable-
ret skurby for byggeriet på 
den del af midterrabatten på 
Hilmar Baunsgaards Boule-
vard, der ligger umiddel-

bart syd for byggeriet. Tra-
fikken planlægges ledt syd 
om skurbyen via en trafikal 
omlægning for at undgå 
krydsende færdsel mellem 
skurby og øvrig trafik. Der 
er dialog med grundejerfor-
eningen om plan for bygge-
plads mv., og der vil komme 
yderligere oplysninger til 
beboerne i området herom, 
skriver PensionDanmark i 
en mail til Bryggebladet.

Nu kommer Capella
Inden længe går byggeriet i gang på det sidste tomme byggefelt på det 
sydlige Islands Brygge

Om kort tid går byggeriet 
i gang på det sidste ledige 
byggefelt på det sydlige 
Islands Brygge.
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Parkeringsregler på Amager Fælled bliver 
lempet til februar

Tekst: Andreas Kirkeskov
Foto: Ricardo Ramirez
redaktion@bryggebladet.dk

Det vakte stor utilfredshed 
blandt beboerne i den sydlige 
del af Islands Brygge, da Tek-
nik- og Miljøforvaltningen 
indførte tidsbegrænset par-
kering på fire timer døgnet 
rundt på de to  runde parke-
ringspladser på Amager Fæl-
led ved Rundholtsvej. Æn-
dringen skulle understrege, 
at parkeringspladserne er 
tiltænkt besøgende på Ama-
ger Fælled og ikke beboerne. 
Men det vakte harme i områ-
det, hvor mange bruger par-
keringspladserne til eksem-
pelvis gæster, der kommer i 
bil. 

Fri aftenparkering
Det fik Anders Fausbøll, der 
udover at være Bryggebo er 
suppleant til Borgerrepræ-
sentationen for Venstre til 
i samarbejde med Louise 
Theilade Thomsen, der sid-
der i Teknik- og Miljøud-
valget for Venstre, at stille 
forslag om en lempelse af 
parkeringsreglerne. Forsla-
get fik opbakning fra et enigt 

Teknik- og Miljøudvalg. 
Det betyder, at der frem-

over kun vil være tidsbe-
grænset parkering på fire 
timer i tidsrummet 8-17 på 
hverdage. Efter klokken 17 
er der fri parkering på begge 
parkeringspladser. Derud-
over vil der på den største 
af de to parkeringspladser 
ligeledes være tidsubegræn-
set parkering i weekender 
og på helligdage. På den lille 
parkeringsplads gælder tids-
begrænsningen på fire timer 
mellem klokken 8 og 17 også 
i weekender og på helligdage. 

Overløbsparkering
Louise Theilade Thomsen 
er naturligvis svært tilfreds 
med, at hele udvalget kunne 
se musikken i forslaget.

- Det glæder mig med 
bred opbakning til Venstres 
forslag. Parkeringsreglerne 
skal passe til det reelle parke-
ringsbehov i området. Med 
en tidsbegrænsning i dagti-
merne kan parkeringsplad-
serne fortsat stå til rådighed 
for besøgende af Amager 
Fælled, mens andre borgere 
kan anvende dem på andre 

tidspunkter af døgnet. Des-
uden vil en tidsbegrænsning 
på hverdage forebygge, at 
pendlere parkerer hele ar-
bejdsdagen og blokerer par-
keringspladserne, skriver 
hun i en pressemeddelelse. 

Også Anders Fausbøll, der 
selv bor i området, glæder sig 
til, at parkeringspladserne 
snart kan komme til gavn for 
bydelens beboere.

- Det er en glædelig ny-
hed for beboerne på Islands 
Brygge, at de to P-pladser ved 
Rundholtsvej snart igen kan 
bruges til overløbsparkering. 

Der er kun ganske få parke-
ringsmuligheder i gadeplan 
i den nye del af Bryggen. Så 
derfor er det oplagt, at gæster 
eller folk, der kommer sent 
hjem fra arbejde, kan bruge 
de to P-pladser i en snæver 
vending. Som reglerne er nu, 
har de blot stået tomme hen 
– og det er ikke til gavn for 
nogen.

De nye regler træder i 
kraft, så snart Teknik- og Mil-
jøudvalget får skiftet skiltene 
ved parkeringspladserne. 
Det forventes at ske i slutnin-
gen af februar.

Fra udgangen af februar bliver parkeringsreglerne på de to parkeringspladser 
på Amager Fælled ved Rundholtsvej atter lempet, så tidsbegrænsningen på 
fire timer kun gælder i dagtimerne

Bryggen's Pizzaria · Leifsgade 9 · 32 54 53 33
Man. til fre.: 11.00 - 21.00 · Alle andre dage 12.00 – 21.00
(Midl. udbringning 11 - 21 ved bestilling over 100 kroner)

Få din yndlingsret
leveret til døren

eller som takeaway

Levering 45 til 55 minutter
Afhentning 10 til 20 minutter

FÆRRE SMERTER
MERE BEVÆGELIGHED 
STØRRE FYSISK FRIHED
BRYGGENS-OSTEOPATI.DK
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BOLDKLUBBEN HEKLA

Indkaldelse til ordinær generalforsamling onsdag den 6. marts 2024 kl.19.00 i 
klubbens lokaler på Hekla Park, Artillerivej 190, 2300 København S.

DAGSORDEN:
1. Valg af dirigent
2. Formandens beretning
3. Seniorformandens beretning
4. Pigeformandens beretning
5. Drengeformandens beretning
6. Det reviderede regnskab samt budget forelægges til godkendelse.
7. Kontingetsatser pr. 1. august 2024
8. Behandling af indkomne forslag.
9. Valg jf. § 6 stk. 1 & 2
10. Eventuelt

Forslag fra medlemmerne skal være bestyrelsen i hænde, senest 1. marts 2024 før 
generalforsamlingen, for at de kan forlanges optaget på dagsordenen. Send disse til 
bestyrelsen@bkhekla.dk.

Regnskab for 2023 og fuldmagtblanket findes på www.bkhekla.dk

Bestyrelsen skal gøre medlemmerne opmærksom på at første halvårs kontin-
gent 2024 skal være betalt, for at være stemmeberettiget. Husk også at foræl-
dre til aktive medlemmer under 18 år er stemmeberettiget.

Husk at følge med på www.bkhekla.dk, som vil blive opdateret med indkomne 
forslag og regnskabet for 2022.

Vel mødt!
Bestyrelsen
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FOREDRAG

CHRIS MACDONALD
“SUND ENERGI OG MOTIVATION”

GLÆD DIG TIL ET FOREDRAG, DER VIL SENDE DIG HJEM MED 
ET SMIL PÅ LÆBEN OG ET HELT NYT BLIK PÅ MOTIVATION

TORSDAG D. 29. FEBRUAR KL. 16-21 I NJALSGADE 23D/ISLANDS BRYGGE.
SELVE FOREDRAGET ER 17-19. MED I PRISEN ER EN GRATIS DRIKKEVARE  

OG EN LÆKKER TAPAS ANRETNING EFTER FOREDRAGET
BILLETTER KØBES PÅ BILLETTO.DK OG KOSTER 625,-

LÆS MERE PÅ TANGOBAR.DK OG FØLG OS PÅ FACEBOOK: TANGOBAR 

TANGOBAR / NJALSGADE 23D / ISLANDS BRYGGE
LOKALEUDLEJNING / TANGOSKOLE / KURSER OG FOREDRAG

Foto: Just Human
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Tung lastbilkørsel fortsætter på 
bryggebørns skolevej
De tunge jordtransporter på Artillerivej fortsætter. Teknik- og 
Miljøforvaltningen oplyste ellers i efteråret, at kørslerne var afsluttet og ikke 
ville blive genoptaget. Men det var ukorrekt
Tekst og foto: Andreas 
Kirkeskov
redaktion@bryggebladet.dk

Hver dag kører snesevis 
af lastbiler på Artillerivej 
i begge retninger. En del 
af dem er læsset med jord, 
som bliver transporteret til 
og fra et jordrensningsan-
læg på Selinevej. De mange 
lastbilkørsler har vakt stor 
bekymring blandt naboer 
til Artillerivej, ikke mindst 
forældre til børn, der går på 
de to skoler og i de mange 
daginstitutioner og fritids-
tilbud, der ligger på gaden, 
og som derfor færdes langs 
med og krydser Artillerivej 
dagligt. En bekymring, der 
i efteråret også fik skole-
bestyrelsen på Skolen på 
Islands Brygge til at rette 
henvendelse til flere med-
lemmer af Borgerrepræ-
sentationen for at gøre op-
mærksom på problemet. 

Forvaltning misforstår
Derfor var det en stor let-
telse, da Teknik- og Mil-
jøforvaltningen i efteråret 
i et svar til bryggebo og 
medlem af Borgerrepræ-
sentationen for SF, Klaus 
Mygind, kunne oplyse, at 
jordtransporterne snart vil-
le være et overstået kapitel. 
“I en kortere periode har 
der været en betydelig kør-
sel med jord fra et jorddepot 
på Selinevej til depoter på 
Østamager. Denne kørsel 
gav anledning til mange 
klager fra beboerne, men 
denne kørsel er nu afslut-
tet, da depotet på Selinevej 
er tømt (...) Forvaltningen 
har på nuværende tids-
punkt ikke kendskab til, at 
jordkørsel i stort omfang vil 
blive genoptaget", oplyste 
forvaltningen dengang. 

Men den vurdering bero-
ede på en misforståelse, og 
jordtransporterne fortsæt-
ter periodevis. Det bekræf-
ter RGS Nordic, der driver 
modtage- og behandlings-
anlæg for jord samt bygge- 
og anlægsaffald på Seline-
vej.

- Der pågår jævnligt jord-
transporter fra vores mod-
tage- og behandlingsanlæg 
på Amager til anvist jord-
deponering i Nordhavnen 
eller Østamager, forklarer 
RGS Nordic i et skriftligt 
svar til Bryggebladet.

Efterfølgende bekræfter 
Teknik- og Miljøforvaltnin-
gen da også, at man havde 
misforstået, hvordan depo-
tet opererede.

- Der var omkring sko-
lestart i august 2023 en 
større aktivitet med jord-
transport gennem Artille-
rivej fra RGSs jorddepot på 
Selinevej til jorddepotet ved 
Kløvermarksparken. Jord-
kørslerne skyldtes en tøm-
ning af depotet på Selinevej. 
Forvaltningen var på davæ-

rende tidspunkt ikke op-
mærksom på, at depotet på 
Selinevej var et arbejdsde-
pot, som ville blive fyldt op 
igen, forklarer Teknik- og 
Miljøforvaltningen og uddy-
ber, at det ikke er muligt at 
sige noget om, hvornår der 
vil være øget tung transport 
på Artillerivej i fremtiden.

- Forvaltningen har i an-
ledning af Bryggebladets 
henvendelse været i kon-
takt med RGS, som oply-
ser, at transporterne fra 
Selinevej afhænger af, hvad 
de får ind af materialer og 
hvorfra. Depotet fyldes lø-
bende op og tømmes igen, 
når det er ved at være fyldt 
op, så jordkørslerne sker 
derfor i perioder. RGS kan 
ikke forudsige, hvornår det 
er nødvendigt at tømme de-
potet, og forvaltningen kan 
derfor ikke få oplyst, hvor 
ofte, hvor mange lastbiler, 
eller hvornår der kommer 
jordtransportkørsel.

Andre veje
Da skolebestyrelsen sidste 
år rettede henvendelsen til 
kommunen om de tunge 
jordtransporter, argumen-
terede den blandt andet for 
en genindførelse af forbud-
det mod lastbilkørsel på 
Artillerivej i tidsrummet 
7:30-18, men fik det svar fra 
Teknik- og Miljøforvaltnin-
gen, at "der er ikke planer 
om at indføre det lastbilsfor-
bud eller lignende på Artil-
lerivej for nuværende".

Selvom de mange kørs-
ler er en tilbagevendende 
tilstand, fastholder forvalt-
ningen, at det ikke er en 
god idé at begrænse deres 
adgang til Artillerivej, fordi 
det er den sikreste vej for 
lastbilerne at køre på.

- Forvaltningen vurderer, 
at en begrænsning af last-
biltrafikken på Artillerivej 
ikke umiddelbart er den 
mest hensigtsmæssige løs-
ning, da det kan betyde, at 
lastbilerne kører ad mindre 
sikre ruter, hvor risikoen 
for ulykker er større. Det 
gælder for eksempel for 

både Ørestads Boulevard 
og gaden Islands Brygge, 
men også for de andre over-
ordnede veje.

Forvaltningen kan heller 
ikke stille krav til RGS Nor-
dic om, at lastbilerne skal 
køre ad bestemte ruter eller 
i bestemte tidsrum, men vil 
gerne gå i dialog om, hvor-
vidt kørslerne kan planlæg-
ges anderledes.

- Forvaltningen vurderer, 
at den nuværende miljøgod-
kendelse af virksomheden 
ikke kan danne grundlag for 
at stille krav til virksomhe-
den for deres jordtranspor-
ter. Forvaltningen vil dog 
drøfte med virksomheden, 
om de kan tilrettelægge de-
res jordkørsel i forbindelse 
med tømning af depotet, 
så der er størst mulig sik-
kerhed og tryghed omkring 
skolen på Artillerivej.

Ifølge RGS Nordic opfor-
drer man allerede vogn-
mændene til at undgå Artil-
lerivej, hvis det er muligt.

- Transportørerne væl-
ger som regel den korteste 
og trafikmæssigt sikreste 
rute, som ifølge Køben-
havns Kommune er via Ar-
tillerivej. RGS Nordic har 
dog siden sommeren 2023 
opfordret transportører til 
i videst muligt omfang at 
benytte andre ruter end Ar-
tillerivej, og det vil vi fortsat 
gøre", forklarer RGS Nordic 
i et skriftligt svar og henvi-
ser derudover til kommu-
nen angående foretrukne 
transportruter. 

Helt uforståeligt
Det undrer Klaus Mygind 
meget, at kommunen ikke 
har mulighed for at gøre 
noget for at begrænse antal-
let af lastbiler på skolevejen 
Artillerivej. 

- Det bekymrer mig me-
get, at kommunen ikke 
kan stille krav om, hvor-
dan planlagt jordkørsel fra 
depotet til Lynetteholmen 
kan fastlægges, så det ge-
nerer mindst muligt, og at 
beboere, der bliver berørt, 
ikke kan informeres om, 

hvor lang tid det står på. 
Jeg mener, at kommunen 
skal kunne stille krav om, at 
jordtransporten skal foregå 
på bestemte veje og tids-
punkter, som lastbilerne 
skal rette sig efter, så de 
generer mindst muligt. Jeg 
støtter derfor også skolebe-
styrelsens ønske om, at der 
ikke er jordkørsel på Artil-
lerivej, når børnene skal til 
skole, siger han og tilføjer: 

- Det er for mig helt ufor-
ståeligt, at forvaltningen 
vurderer, at det er sikrere 
at køre på Artillerivej end 
Ørestad Boulevard. Last-
bilerne kan køre igennem 
rundkørslerne på Ørestad 
Boulevard. Det går blot 
langsommere. Der har væ-
ret forslag fremme om at 
erstatte rundkørslen ved 
Grønjordsvej med et lys-
kryds for at få den samlede 
trafik til at køre lettere og 
sikrere. Det er meget dyrt 
og vurderes i forhold til an-
dre behov for at gøre vejene 
sikre i København, men 
lastbilerne kan køre der 
nu. Det skal de pålægges at 
gøre.

Han er derudover stærkt 
utilfreds med, at han fik 
urigtige oplysninger om 
jordtransporternes varig-
hed fra forvaltningen i ef-
teråret.

- Det er meget kritisabelt. 
I lovgivningen om den kom-
munale forvaltning er der 
fastlagt et sandhedskrav. 
Det betyder, at når forvalt-
ningen svarer på spørgs-
mål, skal svaret være sandt 
ud fra oplysninger, som er 
til rådighed og mulige at 
skaffe. Det har forvaltnin-
gen ikke levet op til i denne 
sag, og det bliver rejst. 

Teknik- og Miljøforvalt-
ningen oplyser, at man på 
baggrund af en henvendel-
se fra de to lokaludvalg på 
Amager vil gå i dialog med 
lokaludvalgene og sammen 
med Økonomiforvaltningen 
se på mulige løsninger på 
udfordringerne med jord-
transport på hele Amager.

ALLeheLgenskoncert: 
gustAv  MAhLer - kin-
dertotenLieder, Modest 
Mussorgskys - dødens 
sAnge og dAnse
Fredag deN 3. November KL. 19.30  

P
➜

PARKERING
Kommandantens 

Gaard i
Klaksvigsgade

Dagsparkering (hverdage 6.00-18.00) Kr. 809,21/md.
Døgnparkering (alle dage 0-24) Kr. 1.456,55 /md.
  

Depositum for adgangskort: kr. 625,- 
Indskud: 3 mdr.s forudbetalt leje, der henstår til opsigelse. 

De opgivne priser er inkl. moms og gælder fra 1.1.2023

Henvendelse: Aps Freden-Invest, c/o Ret&Råd 
Ejendomsadministration, Carlsbergvej 32, 3400 Hillerød 

tlf. 4820 7434, adm@ret-raad.dk

DIN ANNONCE I 

20 68 11 62 der vil fortsat køre lastbiler med jord til og fra jordrensningsanlægget på Selinevej på skoleve-
jen Artillerivej
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s vil have Olsen Banden-statue på havnefronten
En 1:1 stålskulptur af Olsen Bandens ikoniske silhouet på kajkanten på det sydlige Bryggen kan blive Islands 
Brygges svar på Den Lille Havfrue og fortælle en del af historien om Københavns udvikling fra 1960’erne til i dag. I 
hvert fald hvis det står til Andreas Keil (S), der tager ideen om et nyt lille brygge-monument med til de kommende 
budgetforhandlinger
Tekst: Andreas Kirkeskov
Foto: Henrik Vang Olesen
redaktion@bryggebladet.dk

De fleste kender Olsen Ban-
dens mindeværdige silhou-
et med en beslutsom Egon 
Olsen med sin stovte cigar i 

front, den kække Benny ga-
dedrengehoppende i midten 
og som bagtrop Kjeld der 
småløber for at følge med, 
mens han klamrer sig til sin 
jordemodertaske. Motivet 
optræder første gang i den 
allerførste Olsen Banden-

film fra 1968, hvor tyveban-
den går langs kajkanten på 
det sydlige Islands Brygge 
med Enghave Brygge, der 
dengang var et stort indu-
striområde, i baggrunden. 

Og netop Olsens Banden-
filmenes mange afbildnin-

ger af et København, der 
ikke længere er, har givet 
Andreas Keil, der sidder i 
Borgerrepræsentat ionen 
for Socialdemokratiet, en 
ide. Han ønsker at rejse en 
skulptur af Olsen Bandens 
silhouet på Islands Bryg-
ges kajkant. Nuvel, ideen 
er strengt taget ikke hans 
egen, men kommer fra en af 
hans brandmandskollegaer.

- Min kollega i Køben-
havns Brandvæsen, Henrik, 
som er Bryggebo, tog fat i 
mig en dag og spurgte, om 
det ikke kunne være en ide 
med en statue af Olsen Ban-
den på Bryggen, fortæller 
Andreas Keil. 

Københavnerhistorie
Den ide syntes Andreas 
Keil var for god til ikke at 
rykke på.

- Udover at de fleste ken-
der og er vokset op med Ol-
sen Banden, så er filmene i 
høj grad også en fortælling 
om København. Udover Is-
lands Brygge er Olsen Ban-
den i Kjeld og Yvonnes hus 
i Valby, de er på værtshus 
på Nørrebro, på badeanstalt 
på det gamle Helgoland og 
mange andre steder i byen. 
På den måde er filmene 

med til at fortælle om Kø-
benhavns udvikling igen-
nem 70’erne og 80’erne. 

Han forestiller sig, at 
skulpturen kan sættes op 
på havnefronten på den syd-
lige del af Islands Brygge. 
Jo tættere på det sted, hvor 
scenen er optaget, desto 
bedre. 

- Der er kommet et hav-
nebusstoppested ikke langt 
derfra, så det ville være let 
for turister at komme dertil 
og se den, fortæller han og 
tilføjer:

- Det kunne godt blive en 
slags Lille Havfrue for Is-
lands Brygge.

Hele kajen på det sydlige 
Islands Brygge er privat og 
ejet af henholdsvis Grund-
ejerforeningen Havnestad 
og Grundejerforeningen 
Artillerivej Syd, der derfor 
skal sige god for en even-
tuel statue på deres areal. 
Men den præcise placering 
er heller ikke det afgørende 
punkt for Andreas Keil. 

- Det kunne selvfølgelig 
være sjovt, hvis den stod så 
tæt på, hvor scenen er fil-
met, som muligt. Men hvis 
grundejerforeningen ikke 
er med på den, er jeg flek-
sibel i forhold til placering. 
Det vigtigste er, at borgere 

og turister har mulighed for 
at se den. 

Vind og vejr
I første omgang skal der fin-
des penge til projektet. Der-
for har Andreas Keil bestilt 
et såkaldt ‘budgetnotat’, 
hvor der bliver regnet på, 
hvad det vil koste at opføre 
skulpturen. 

- Jeg forestiller mig, at den 
skal være i størrelsesforhol-
det 1:1 og laves i stål, så den 
kan holde til vintervejret i 
havnen. Men jeg forestiller 
mig ikke, at det ville være 
vildt dyrt, forklarer han og 
tilføjer:

- Hvis man kunne finde en 
lokal kunstner, der kunne 
lave skulpturen, ville det 
være ekstra fedt.

Andreas Keil håber på 
at kunne få forslaget med 
til forhandlingerne om den 
såkaldte ‘overførselssag’, 
hvor partierne bag det sene-
ste budget fordeler oversky-
dende midler. 

Andreas Keil (s) håber på, at en ny skulptur af Olsen Banden kan blive en turistattraktion på 
Islands Brygge og være med til at fortælle historien om Københavns udvikling.
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Bryggen var tavs ved borgermøde om ny bro

Tekst og foto: Andreas 
Kirkeskov
redaktion@bryggebadet.dk

“Jeg hedder Karen, og jeg 
bor på Enghave Brygge”. 
“Jeg hedder Camilla, og 
jeg kommer fra Lyngholm”. 
“Jeg hedder Morten, og jeg 
bor på Engholmene”. Ud af 
i alt 11 spørgsmål fra salen 
blev kun to indledt med “jeg 
bor på Islands Brygge”, da 
Københavns Kommune i 
sidste uge holdt informati-
onsmøde om den planlagte 
bro mellem Islands Brygge 
og Enghave Brygge. Mø-
det blev - lidt overraskende 
- holdt i Københavns Indre 
Missions imposante fest-
sal ved Israels Plads, hvor 
i omegnen af 200 borgere 
og interessenter fra de to 
byområder var mødt op for 
at høre mere om det videre 
forløb med broen. Og - ikke 
mindst - for at udtrykke de-
res holdninger til den valg-
te placering af broen over 
for de fem medlemmer af 
Teknik- og Miljøudvalget, 
der var mødt op for at debat-
tere broen. 

Nord eller syd
Broen har været på tegne-
brættet længe, men i efter-
året blev feltet af mulige 
placeringer snævret ind til 
to: en nordlig forbindelse 
mellem Sirius Plads på det 
sydlige Islands Brygge og 
øen Lyngholm på Enghave 
Brygge, og en sydligere 
forbindelse fra Rundholts-
vej, lige mellem daginsti-
tutionen Nokken og Have-
foreningen Nokken, til en 
endnu ubebygget ø på den 
modsatte side af havnen. Ef-

ter en række præliminære 
undersøgelser af de to mu-
ligheder blev samtlige po-
litiske partier på rådhuset, 
kun med undtagelse af Det 
Konservative Folkeparti, 
enige om at arbejde videre 
med den nordlige forbin-
delse. 

Netop den konservative 
repræsentant Morten Mel-
chiors brugte sine indle-
dende bemærkninger til at 
slå sit partis modstand fast.

- Vi er ikke af den opfat-
telse, at den løsning, der er 
valgt, er den rigtige. Hvis 
der skal bygges, og det er 
et stort hvis, så mener vi, 
at den alternative løsning 
(red. den sydlige) er den, 
der generer færrest, sagde 
han og modtog øjeblikkeligt 
et 16 sekunder langt øredø-
vende bifald, til hvilket han 
kækt bemærkede:

- Helt ærgerligt at det ikke 
er valgaften. 

spekulationer
Det var nok kun ment halvt 
i spøg, for Morten Melchi-
ors havde som den eneste 
fremmødte politiker for al-
vor tur i den hele aftenen af 
den simple årsag, at langt 
størstedelen af deltagerne 
var stærkt kritiske overfor 
den placering, som de øv-
rige politikere havde været 
med til at beslutte. Tonen 
fra salen var hård og til ti-
der direkte konfrontatorisk 
over for både politikere og 
embedsfolk. Enkelte tilfæl-
de af mere konspiratorisk 
tænkning kom også frem i 
dagslys, da det eksempelvis 
blev postuleret, at politiker-
ne kun havde besigtiget for-
holdene på Islands Brygge-

siden, eller at den sydlige 
løsning skulle være blevet 
fravalgt på grund af pres 
fra By og Havn, der ejer den 
førnævnte ubebyggede ø. 
Påstande som Christopher 
Røhl fra Det Radikale Ven-
stre følte sig kaldet til at gå i 
rette med. 

- Det er vigtigt, at vi for-
holder os til de reelle infor-
mationer om dette projekt. 
Det er blandt andet blevet 
påstået, at vi politikere kun 
har været ude og se på for-
holdene på østsiden (red. Is-
lands Brygge). Det er ikke 
korrekt, fastslog han og op-
remsede de mange besøg, 
udvalgsture og møder med 
grundejerforeninger, han 
havde deltaget i på begge 
sider af havnen. 

- Jeg kan også forstå på 
spørgeren, at By og Havn 
skulle have haft indflydelse 
på, hvilken løsning vi har 
valgt. Det kan jeg afkræfte 
kategorisk. Det har på in-
gen tænkelig måde været 
en del af vores overvejelser. 
Vi har kigget på forskellige 
fordele og ulemper i forhold 
til trafikforhold, børneha-
ver, adgang til metro, ad-
gang til rekreative arealer 
og mange, mange andre 
ting. Det er dét, vi har truf-
fet vores beslutning på bag-
grund af. 

Mindst ringe løsning
Alle fem politikere var enige 
om, at placeringen af broen 
var en meget svær beslut-
ning, fordi mange af de sam-
me problematikker gør sig 
gældende på begge sider af-
hængigt af hvilken løsning, 
man vælger. Den nordlige 
forbindelse fører cykeltra-

fikken forbi en institution 
på Lyngholm, men den syd-
lige kører tæt forbi en insti-
tution på Islands Brygge. 
Den nordlige forbindelse 
krydser opkørslerne fra ad-
skillige parkeringskældre 
på Lyngholm, men det gør 
den sydlige forbindelse 
også på Rundholtsvej og 
gaden Islands Brygge. Der 
er store udfordringer med 
at afvikle cykeltrafikken på 
de små gader på Lyngholm, 
men det er endnu sværere 
på Rundholtsvej på Islands 
Brygge. 

Der er kort fortalt ingen 
nemme løsninger, hvilket 
fik Teknik- og Miljøborg-
mester Line Barfod fra En-
hedslisten til flere gange at 
bemærke, at den valgte løs-
ning var den ‘mindst ringe’.

- Der er ikke én løsning, 
som er god, og én, som er 
dårlig. Der er to løsninger, 
hvoraf ingen af dem er spe-
cielt gode. Dér har vi så 
skullet afveje forskellige 
fordele og ulemper. Og så 
har vi valgt den løsning, 
som flertallet af os har vur-
deret er den mindst ringe, 
og som man nu går videre 
og undersøger, hvordan den 
kan laves på en forsvarlig 
måde, sagde hun til hørbart 
utilfreds rumlen fra salen.

Broaflastning
For hvorfor overhovedet 
bygge en ny bro, hvis det 
hele er så dårligt? Det er 
der flere grunde til, hvoraf 
den mest tungtvejende er, 
at Bryggebroen 18 år efter 
sin åbning har nået sin mak-
simale kapacitet. Derfor er 
der behov for en ny forbin-
delse over havnen til at afla-

ste Bryggebroen.
- Et af de centrale proble-

mer ved den alternative syd-
lige løsning er, at den ikke 
aflaster Bryggebroen godt 
nok, fordi den ikke dækker 
en tilstrækkelig stor del af 
Islands Brygge. Og det er 
en af hovedårsagerne til, 
at vi har brug for en ny bro, 
sagde Astrid Aller fra SF, 
men slog samtidig fast, at 
hun heller ikke ville lægge 
sig fast på den nordlige for-
bindelse, før alle forhold er 
gennemlyst i den igangvæ-
rende forundersøgelse:

- Vi giver naturligvis ikke 
grønt lys til en bro, hvis den 
ikke giver mening trafikalt. 
Det er dét, den næste ana-
lyse skal kaste lys over. 

Hun påpegede dog også, 
at selvom begge løsnin-
ger har udfordringer, så 
er det hendes opfattelse 
på baggrund af de tidlige 
forundersøgelser, at udfor-
dringerne ved den nordlige 
forbindelse kan løses, hvor 
det ser mere vanskeligt ud 
med udfordringerne med 
den sydlige forbindelse. 

Færgeoverfart
Som et forsøg på at hugge 
den gordiske knude over 
kom Morten Melchiors fle-
re gange i løbet af aftenen 
med et friskt bud på en helt 
broløs løsning. 

- Måske skal vi slet ikke 
have en bro. Måske kan vi 
klare det med en færge, 
der sejler i pendulfart over 
havnen. Det har man gjort 
i Amsterdam med stor suc-
ces, foreslog han.

Salen gav dog ingen indi-
kationer på, om modstande-
re af en bro gennem deres 

område ville foretrække at 
blive nabo til et færgeleje. 

Langtidsplanlægning
Når man overhovedet står 
i denne suppedas, skyldes 
det en planlægningshisto-
rik over de seneste snart 
tyve år, der har gjort, at 
den ene side af havnen er 
forberedt på en kommende 
bro, og den anden side ikke 
er. Da Bryggebroen blev 
anlagt i 2006 kunne den 
nemlig fint klare den davæ-
rende cykeltrafik og mere 
til de første mange år. Men 
i sommeren 2014 åbnede 
Cykelslangen, og herefter 
eksploderede trafiktallene 
på Bryggebroen, og Køben-
havns Kommune fik øjnene 
op for, at det kunne blive 
nødvendigt med flere bro-
forbindelser over havnen i 
fremtiden. Derfor blev der i 
11. time slået en stiplet linje 
over havnen i lokalplanen 
for Enghave Brygge, inden 
den kom i offentlig høring 
og efterfølgende blev ved-
taget. En mulig bro fremgår 
altså af lokalplanen, men 
tilpas upræcist til, at man 
ikke gjorde klar til en kom-
mende brolanding, da man 
byggede Enghave Brygge. 

På Islands Brygge deri-
mod blev der i 2016 lavet et 
tillæg til lokalplanen for Ar-
tillerivej Syd, og på det tids-
punkt havde man i kommu-
nen en bedre fornemmelse 
af, hvad der var på vej. Bro-
forbindelsen er derfor mere 
detaljeret beskrevet i denne 
lokalplan, hvilket også er 
grunden til, at området om-
kring Sirius Plads i højere 
grad er forberedt til en kom-
mende bro. 

Meget få bryggeboere tog ordet ved stærkt kritisk borgermøde om den planlagte cykel- og gangbro mellem Islands 
Brygge og Enghave Brygge

Christopher Røhl (R), Astrid Aller (SF), Line Barfod (EL), Louise Theilade Thomsen (V) og Morten Melchiors (K) lyttede og forklarede i en hård debat om den kommende cykel- og gangbro 
mellem Enghave Brygge og Islands Brygge.
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Linse Kessler åbner ny butik med dyreartikler og 
skønhedsprodukter
Hyggen kommer først i Linse Kesslers nye forretning ‘Potehygge’ i Bergthorasgade, hvor det meste af overskuddet 
fra salg af alt fra hundetæpper, seler og hundelufter-tøj til make-up, øjenvipper og Linse-merchandise går til at 
hjælpe dyr i nød

Tekst og foto: Andreas 
Kirkeskov
redaktion@bryggebladet.dk

Der mangler stadig en del 
inden den store åbningsfest i 
morgen. Men Linse Kessler 
er på sagen og klarer det me-
ste selv og det i et hæsblæ-
sende tempo.

- Tror du, at jeg skal male 
oven på det lyserøde med 
den grønne farve eller den 
beige? spørger hun, inden 
hun giver sig til at male på 
den håndbyggede butiks-
disk på hjul lavet af gen-
brugte træpaller. 

Disken skal rulles hen 
over en godt mørnet træ-
luge, der fører ned til kæl-
deren under den gamle 
kiosk på hjørnet af Bergtho-
rasgade og Isafjordsgade, 
som Linse overtog for nylig. 
Skiftende ejere har dre-
vet kiosk i lokalerne siden 
1906. Det har en dame, som 
Linse mødte på gaden, for-
talt. Men kiosk-traditionen 
bliver brudt nu, når Linse 
Kessler åbner butikken ‘Po-
tehygge’. Her kan man købe 
hundetæpper, liner, seler, 
godbidder, og hvad Linse el-
lers finder på hen ad vejen. 

På væggen hænger hætte-
trøjer påtrykt ‘All dogs are 
Angels’, og i baglokalet sid-
der på toppen af en stak af 
Linses egne bogudgivelser 
en bamse med en t-shirt, 
hvorpå der står ‘I love Kan-
dis’.

- Den har jeg engang fået 
af Kandis-Johnny, griner 
hun. 

Ukrainske 
hundeflygtninge
Overskuddet fra salget i 
butikken går til Dyrevær-
net og foreningen Takis 

Shelter, der redder herre-
løse hunde i Grækenland. 
I hvert fald størstedelen af 
overskuddet, for på et tids-
punkt bliver Linse nok nødt 
til at udbetale noget løn til 
sig selv. Men hun bor billigt 
og har ikke de store behov 
i hverdagen. Det vigtigste 
er at gøre noget godt for 
dyrene; det har altid været 
Linses hjertesag. Hun har 
blandt andet været på flere 
ture til Ukraine, hvor hun 
har hentet herreløse hunde 
hjem til Danmark. Det var 
faktisk sådan, hun selv fik 
hunhunden ‘Snuggle’, der 
sidste år sluttede sig til den 
trebenede græske gade-
hund Bennie James i lejlig-
heden på Bryggen.

Webshop i 
virkeligheden
Linse har egentlig solgt dy-
reartikler i flere år fra sin 
webshop, der først havde 
navnet ‘All Dogs Are An-
gels’, siden ‘Linses Webs-
hop’ og nu ‘Potehygge’. 
Men det er første gang, at 
shoppen får sit eget rigtige, 
fysiske hjem med faste åb-
ningstider. I første omgang 
onsdag, fredag og lørdag 
kl. 12-18, men det kan blive 
til mere, afhængigt af hvor 

meget tid, Linse selv har på 
hænderne. Hun har nem-
lig flere potentielle nye tv-
projekter i støbeskeen, som 
nødig skulle komme i vejen 
for butikken. 

Men for nuværende ligger 
hun vandret for at blive klar 
til den store åbning. Hun 
har bejdset et reolsystem 
fra IKEA, så det fremstår 
ekstra råt, og i butikkens 
ene hjørne står et smukt, 
antikt udseende halvrundt 
bord.

- Det bliver beauty-hjør-
net, hvor vi har make-up og 
vipper og den slags til tø-
serne fra Geggos webshop. 

Det viser sig, at den rul-
lende palle-disk ikke kan 
stå henover trælugen, hvis 
der også skal være plads til, 
at Linse skal stå bag disken 
og ekspedere. Men lugen 
skal afskærmes. Det går jo 
ikke, at Linse eller - værre 
endnu - en kunde pludselig 
går igennem gulvet.

Bryggen tur-retur
Men det løser sig. Det skal 
det nok gøre for Linse. Hvis 
ikke af egen kraft, så med 
hjælp fra hendes kolossale 
netværk på Islands Brygge, 
som hun ellers forlod for en 
stund kun for at blive draget 

tilbage efter kort tid. 
- Jeg sad derude i Dragør 

og havde ikke andre end 
min nabo at snakke med. 
Det er jo slet ikke mig, jeg 
er vildt social! Jeg står altid 
og snakker med folk på ga-
den. Jeg vidste bare, at jeg 
måtte tilbage til Bryggen.

Med en kombination af 
held, netværk, tålmodig-
hed og et par midlertidige 
adresser lykkedes det for 
Linse at få sig ‘en etværel-
ses med låg’, og ikke længe 
efter bød muligheden for at 
overtage den lukkede kiosk 
sig. 

Nu ser hun frem til at få 
gang i butikken og forhå-
bentlig hjælpe en masse 
dyr. Og hygge. Vi må ikke 
glemme hyggen. 

- Jeg håber, at folk har 
lyst til at komme ind og få 
en snak. Uanset om de har 
tænkt sig at købe noget el-
ler ej.

der var fuldt hus, gavebord, 
tv-hold, selfie-kø og masser 
af hygge for to- og firbenede, 
da Linse Kessler slog dørene 
op til sin nye butik i Bergtho-
rasgade.

Tekst og foto: Andreas 
Kirkeskov
redaktion@bryggebladet.dk

De mange kolde vinterdage 
med sne og frostgrader har 
medført bekymring for de 
græssende kreaturers ve og 
vel på Amager Fælled. Men 
i et opslag på Facebook for-
sikrer Københavns Kogræs-
serlaug, der ejer og passer 
dyrene, at de bliver passet og 
tilset ekstra godt i det kolde 
vejr.

- Dyrene tilses normalt 
en gang om dagen, såle-
des som loven foreskriver. 
Under særlige forhold, for 
eksempel som nu, hvor der 
er streng frost, ser vi til dy-
rene flere gange om dagen, 
skriver Københavns Ko-
græsserlaug.

isvand
Det sker i kølvandet på flere 
opslag fra gæster på Fælle-
den, der på sociale medier 
blandt andet har udtrykt 
bekymring for, om dyrene 

kan komme til at drikke, 
når deres vand fryser til is. 
Men det har kogræsserlau-
get fod på.

- Isen i dyrenes drikkekar 
brydes flere gange dagligt, 
så der hele tiden er frisk 
vand til dyrene. De med-
lemmer, der bor i nærhe-
den af foldene, skiftes til at 
bryde isen, ligesom vi har 
bedt andre medlemmer, der 
lejlighedsvis kommer forbi, 
gøre det samme, hvis van-
det er ved at fryse til igen, 
forklarer Københavns Ko-
græsserlaug og henstiller 
samtidig til, at forbipasse-
rende ikke fodrer hverken 
køer eller heste:

- Dyrene er meget hård-
føre og nøjsomme, og deres 
fordøjelsessystem er tilpas-
set den føde, de finder i om-
rådet. Hvis de pludselig får 
meget næringsrig kost som 
eksempelvis brød, gulerød-
der eller kraftfoder, kan det 
give dem voldsomme mave-
problemer og i værste fald 
tage livet af dem. Lad derfor 
være med at fodre dyrene.

Der er ifølge Københavns 
Kogræsserlaug ingen 
grund til at være bekymret 
for de græssende dyr, der 
fra naturens side er klædt 
på til at klare kolde vintre.

- Kulden er ikke et pro-
blem for dem, for de har 
taget vinterpelsen på. Om 
vinteren anlægger dyrene 
et tykt og vandskyende uld-
lag under de noget grovere 
dækhår. Uldlaget holder 
på varmen, og dækhårene 
leder regnvand væk, nær-
mest ligesom et stråtag på 
et gammelt bondehus.

Kogræsserlaug: Vi passer godt på dyrene i vinterkulden
Københavns Kogræsserlaug forsikrer, at der bliver passet ekstra godt på de græssende køer og heste på Amager 
Fælled i vinterfrosten

der er ingen ko på isen. Både 
køer og heste på Amager 

Fælled bliver sørget for og 
kan fint klare de kolde vin-

terdage.
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Tekst: Andreas Kirkeskov
Foto: Ricardo Ramirez
redaktion@bryggebladet.dk

For lidt over ti år siden over-
tog Linus Aabye Jensen og 
hans forældre, Anette og 
Jørgen, lokalerne i FDBs 
gamle brandstation bag Su-
perBrugsen i Njalsgade. Li-
nus Aabye Jensen havde på 
det tidspunkt allerede un-
dervist i argentinsk tango i 
ti år og studeret dansen hos 
store, internationale navne. 
Men i Njalsgade fik hans 
tangoskole, Tango Urquiza, 
for første gang sit eget per-
manente hjem. Samtidig 
gav lokalerne også mulig-
hed for at invitere alverdens 
andre aktiviteter indenfor, 
og i de efterfølgende år 
har Tangobar sprudlet af 
liv, når der har været af-
holdt selskaber, bryllupper, 
konfirmationer, koncerter, 
receptioner, kurser, terapi-
former og forskellige for-
mer for dans og bevægelse 
i lokalerne. 

Krop, sind og sjæl
I forbindelse med Tango-
bars 10-års jubilæum vil 
familien bag nu revitalisere 
husets eventprofil og bar-

sler i den forbindelse med 
en række foredrag med 
markante profiler inden for 
selvudvikling, sundhed og 
livsstil. Den første prøvebal-
lon blev sendt op allerede i 
efteråret under Kulturnat-
ten, hvor ph.d. i socialpsy-
kologi Jytte Vikkelsø, der 
blandt andet er kendt fra ra-
dioprogrammet ‘Hjerteflim-
mer for voksne’ på P4, holdt 
oplæg med udgangspunkt 
i hendes berømte bog om 
parforhold ‘Derfor forelsker 
du dig aldrig i den forkerte’. 
Som en del af foredragene 
er der efterfølgende tapas 
og der kan nydes et glas vin 
eller andet og i fællesskab 
reflekteres over oplægget. 

- Foredraget med Jytte 
Vikkelsø var et godt ek-
sempel på, hvad vi gerne 
vil opnå med de foredrag, 
vi kommer til at holde på 
Tangobar, forklarer Jørgen 
Aabye og fortsætter:

- Det er vigtigt for os, at 
deltagerne ikke bare kom-
mer og bliver underholdt i 
et par timer, men at de tager 
noget med sig, som de kan 
bruge i deres eget liv. Det 
var tydeligt på de samtaler, 
man kunne høre rundt om 
bordene efter Jytte Vikkel-
søs foredrag, at folk havde 

fået nye perspektiver på de-
res egne liv og parforhold. 

Det næste foredrag bliver 
med den amerikansk-fødte 
sundhedsekspert Chris 
MacDonald, som har været 
en af de mest brugte eks-
perter i fysisk og mental 
sundhed i danske medier i 
mere end et årti. Det sker 
den 29. februar.

Jørgen Aabye, hans kone 
Anette og deres søn Linus, 
som også er daglig leder på 
stedet, håber, at Tangobar 
kan blive et kulturhus og et 
samlingspunkt for hele Is-
lands Brygge. Et sted hen-
vendt til voksne med tørst 
efter vin, mad, viden, kunst, 
kultur, dans og musik og så 
selvfølgelig tango.

Tangobar fejrer jubilæum med ny kulturel identitet
I ti år har Tangobar i FDBs gamle brandstation bag SuperBrugsen dannet rammer om fester, idrætsaktiviteter og 
kulturelle arrangementer i alle afskygninger, men med tangoskolen Tango Urquiza som stedets bankende hjerte. 
I forbindelse med den runde fødselsdag lancerer huset en foredragsrække med kendte profiler, der skal stimulere 
bryggeboernes krop, sind og sjæl

Tangobar
Tangobar har eksisteret i 
FDBs nedlagte brandsta-
tion i Njalsgade bag Su-
perBrugsen siden 2013. 
Det har været hjem for 
tangoskolen Tango Ur-
quiza, men også for hip 
hop-dans, tumletræning 
for børn og kampsporten 
aikido og mange andre 
bevægelsesformer fra 
ballet til salsa med mere. 
Det største lokale funge-
rer også som udlejnings-
lokale til fester, bryllup-
per, konfirmationer, dåb, 
firmafester, julefrokost, 
konferencer og meget an-
det. Et mindre lokale kan 
lejes som behandlerrum 
eller til undervisning i 
yoga eller anden fysisk 
træning. I fremtiden 
vil Tangobar også være 
vært for en række fore-
drag med fokus på fysisk 
og mental sundhed samt 
andre fællesskabsorien-
terede arrangementer 
som bryggemiddage og 
singlearrangementer. 

Læs mere på tangobar.
dk/

Udover Tangobars 10-års 
jubilæum kan Linus Aabye 

Jensen også fejre 20 år som 
tangounderviser

Tekst: Andreas Kirkeskov
Foto: KomYOUnity
redaktion@bryggebladet.dk

Middagssolen brager ind ad 
de store gulv-til-loft-vinduer 
i yogasalen, forstærket af et 
tyndt lag hvid sne, der dæk-
ker det meste af Sirius Plads 
udenfor.

- Det er her, vi kommer til at 
undervise vores yogaklasser, 
afholde foredrag og meget 
andet, forklarer Louise Gant-
zel om det lysåbne lokale i 
stueetagen af det ene af de 
to Sirius-tårne på det sydlige 
Islands Brygge.

Hun har sammen med sin 
samarbejdspartner, veninde 
og forhenværende genbo 
Merle Celíe Krog netop 
slået dørene op for yoga- og 
trænings-studiet KomYOU-
nity. Da Bryggebladet kigger 
forbi dagen inden den store 
åbningsweekend, har de to 
iværksættere stadig travlt 
med at få de sidste detaljer 
på plads. Men hvis der er det 
mindste stress forud for åb-
ningen, er det ikke noget, der 
kan mærkes på de to kvinder, 
der med en nærmest stoisk 
ro klipper flyers og skilte til, 

mens de fortæller om tanker-
ne bag og målene med deres 
nye projekt. 

- Vi vil gerne skabe et sam-
lingssted for det ret stærke 
community, der allerede 
findes her i bydelen. Vi har 
begge boet her og selv mær-
ket, hvordan alle kender hin-
anden og kommer hinanden 
ved. Det vil vi gerne under-
støtte med det her sted, for-
klarer Louise Gantzel.

Det gode naboskab i lokal-
området har faktisk været 
udslagsgivende for, at Louise 
Gantzel og Merle Celíe Krog 

lærte hinanden at kende. De 
har været genboer i række-
husene længst mod syd og 
har gennem årene udviklet 
et stærkt venskab. De har 
blandt andet flere gange rejst 
på yoga-retreat sammen. 

Mælkesyrebakterier
Louise Gantzel har været 
serieiværksætter i sundheds-
branchen sammen med sin 
mand nærmest lige så længe, 
de har kendt hinanden. Se-
nest har de solgt kosttilskud 
med mælkesyrebakterier. I 
samme periode har parrets 
to børn vokset sig store, så da 
de solgte virksomheden for 
seks år siden, fik hun pludse-
lig en del mere tid på hænder-
ne end, hvad hun var vant til. 

- Jeg har altid dyrket 
enormt meget sport og inte-
resseret mig meget for yoga 
og fysisk træning. Så da jeg 
fik muligheden, dykkede jeg 
mere og mere ned i den ver-
den og begyndte at have træ-
ningshold og tog forskellige 
yogauddannelser, fortæller 
hun og tilføjer:

- I takt med, at jeg er blevet 
ældre, er jeg også blevet mere 
bevidst om, at det vigtigste 
for mig er sociale relationer. 

Derfor lå det lige til højre-
benet for Louise Gantzel at 
række ud til sin veninde Mer-
le Celíe Krog, der ligeledes 
var uddannet yogalærer, og 
spørge, om de skulle forfølge 

drømmen om eget yoga- og 
trænings-studie sammen. 

Merle er oprindeligt ud-
dannet grafiker og har arbej-
det i branchen i 25 år, men 
havde for et par år siden en 
svær periode, der kaldte på 
refleksion og egenomsorg. 

- Jeg var væk fra arbejds-
markedet i en periode, og 
i den tid brugte jeg rigtig 
meget yoga til at komme til 
mig selv igen og finde styrke 
- både fysisk og mentalt, for-
tæller Merle Celíe Krog og 
fortsætter:

- Da jeg skulle til at arbejde 
igen, følte jeg, at selvom jeg 
stadig var glad for grafisk ar-
bejde, så kunne yoga noget, 
som jeg gerne ville mere af. 
Så jeg besluttede mig for at 
starte op som selvstændig 
grafiker og sideløbende tage 
yogalæreruddannelser. Og 
siden har de to spor kørt pa-
rallelt. 

Foredrag og 
fællesvandring
Selvom kerneydelserne hos 
KomYOUnity er det store 
udbud af forskellige yoga-
hold samt crossfit-inspireret 
udendørs fysisk træning og 
før- og efterfødselshold, så 
er der også en lang række 
mere fællesskabsorienterede 
aktiviteter i støbeskeen. En 
løbeklub i samarbejde med 
Café Nöah lidt længere nede 
af gaden, en fælles vandretur 

på Amarminoen i marts og 
en foredragsrække om det 
sunde, gode, lange liv med 
sundheds- og langlivsprofi-
len Anette Harbeck Olesen 
er blot nogle af de tiltag, der 
allerede er i kalenderen. 

Men i bund og grund hå-
ber Louise Gantzel og Merle 
Celíe Krog bare, at folk har 
lyst til at bruge KomYOUnity 
til at hænge ud og komme 
hinanden ved.

- Vi kunne godt tænke os 
at være et sted, hvor folk har 
lyst til at blive og sludre over 
en kop te, når de har været til 
yoga eller træning. Enten i 
vores lille lounge eller ude på 
pladsen, siger Louise Gantzel 
og trækker et forhæng til side 
og åbenbarer nogle skjulte 
udendørs cafémøbler, som 
folk kan trække ud på plad-
sen, når temperaturen tilla-
der det. 

- Det kunne også være, 
at folk har lyst til at tage en 
dukkert i havnen eller få en 
fredagsdrink. Vi vil gerne un-
derstøtte, at folk mødes, kom-
mer hinanden ved, inspirerer, 
får energi af hinanden og må-
ske ligefrem selv tilbyder at 
drive noget, de selv drømmer 
om at få mere af i deres liv.

Læs mere på komyounity.
studio/ eller på KomYOUni-
tys profiler på Facebook og 
Instagram.

Find dig selv i fællesskabet
Tilfældigheder, karriereskift og godt naboskab førte til tilblivelsen af Syd-Bryggens nye yoga-studio KomYOUnity, 
hvor fællesskab og socialt velvære er lige så centralt som smidighed og kropsstyrke
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Tekst: Johnny Hedegaard
Foto: Janne Klerk og Niels 
Åge Skovbo
redaktion@bryggebladet.dk

Den sidste gæst har knap 
forladt festen. Nu skal der 
ryddes op, en aftale skal 
også holdes, og kufferten 
skal pakkes, før turen går til 
Færøerne om et øjeblik: et 
nyt projekt venter i Nordat-
lanten. Alligevel tøver man-
geårige Bryggebo Janne 
Klerk ikke med at invitere 
Bryggebladet på en kop te. 

- Det er da kun så hygge-
ligt med lidt lokal snak, si-
ger hun.

Anledningen til førom-
talte fest er, at Janne Klerk 
for få dage siden fyldte halv-
fjerds år. Stort tillykke med 
dagen.

Fotograferende 
verdensdame                                                                                                                                   
Janne Klerk gør ikke stort 
væsen af sig i hverdagen 
på Bryggen. Til gengæld er 
hun i sværvægtsklassen på 
den store kunstscene; hun 
er autodidakt fotograf. 

Hendes første store pas-
sion var teateret. Efter et 
par år som teaterfotograf 
arbejdede hun som assistent 
for fotograf Gregers Nielsen 
(1979-1981). Herefter stu-
derede hun et år på Kunst-
akademiets AV Afdeling og 
arbejdede siden som stillfo-
tograf i filmbranchen (1985-
1995). Fra 1992 til 2008 var 
hun freelancekonsulent ved 
det fotografiske atelier Sta-
tens Værksteder for Kunst 
på Gammel Dok. 

Janne Klerk har gennem 
de sidste tyve år udgivet og 
illustreret i omegnen af fem-
ogtyve bøger. Flere af dem i 
eksklusivt samarbejde med 
blandt andet forfatter Gitte 
Broeng, meteorolog Jesper 

Theilgaard, kunsthistoriker 
Hans Edward Nørregård-
Nielsen, astrofysikeren Anja 
C. Andersen og flere andre. 
Foruden arbejdet med bø-
gerne har Janne udstillet 
sine fotografier på adskil-
lige museer i hele Danmark 
fra Gedser til Skagen, og fra 
Louvre i Paris til Lofoten - 
for blot at nævne nogle af de 
steder, der har lagt interna-
tional scene til. Motiverne 
finder hun på sine utallige 
rejser rundt i Danmark og i 
udlandet, blandt andet Alba-
nien, Italien, USA, Egypten, 
Finland, Færøerne, Japan 
etcetera. Hun har også rejst 
i H. C. Andersens fodspor i 
Italien og skildret hans dan-
nelsesrejse i bogen ”H C 
Andersen og Guldalderma-
lerne”

Billederne laver sig selv                                                                                                                                             

Janne Klerks udstillinger 
og bogudgivelser spænder 
vidt. Men de udstillinger og 
bøger, hun gennem de sene-
ste år er blevet mest kendt 
for, er fortolkningerne af 
den danske natur: Projektet 
”Danmarks Kyster”, som 
hun arbejdede på gennem 
tre år, og ikke mindst pro-
jektet ”Spejlinger” har taget 
såvel publikum som anmel-
dere med storm.

Fortolkninger er måske 
ikke det rette ord at bruge. 
Janne Klerk har begge ben 
solidt plantet og er prakti-
ker. Hendes tilgang til fo-
tografiet har aldrig været, 
at hun ville lave kunst. Hun 
fotograferer, hvad hun ser. 
Altid nysgerrig. 

- Hvad kan jeg lære hér? 
Min primære interesse for 
kameraet er, at jeg kan lære 
rigtig meget gennem det, 
fortæller hun. 

Janne arbejder meget for-
skelligt fra de fleste andre 
kunstnere, som ofte har en 
idé, en tanke, som de gen-
nemarbejder. Det gør Janne 
også rent tematisk, som 
blandt andet med ”Dan-
marks Kyster” og ”Spejlin-
ger”, men efter at hun har 
tilrettelagt ideen nøje, går 
hun meget søgende til foto-
graferingen.

- Jeg går ud og ser på 
“Hvad sker der hér?” Og 
derefter er det nysgerrighed 
og nærvær, som er det bæ-
rende i billedernes tilblivel-
se. Måske kan man sige, at 
billederne på en måde laver 

sig selv. 
For Janne er det proces-

sen med alle dens uforudsi-
gelige hændelser undervejs, 
som er det vigtigste, og ikke 
et på forhånd defineret mål. 

-  At det så viser sig at blive 
modtaget så godt af publi-
kum, er jeg selvfølgelig utro-
lig glad for, tilføjer hun.

spejlinger

Både billederne med him-
mel og hav ved de danske 
kyster, men måske især 
”Spejlinger ved himlens 
fod”, som er den fulde titel 

på bogen, har givet anled-
ning til spørgsmål, om der 
skal tolkes noget spirituelt 
ind i billederne. Eller om 
Janne Klerk ligefrem selv 
har haft en spirituel eller re-
ligiøs tilgang til emnet. 

”Spejlinger” er en skil-
dring af årets gang i et lille 
lukket økosystem, en gan-
ske lille skovsø, som Janne 
har besøgt regelmæssigt 
gennem et år. Men nej. 

- Jeg er ikke troende på no-
gen måde, men jeg er sten-
sikker på, at der findes mere 
mellem himmel og jord, end 
vi umiddelbart ved af. 

Under arbejdet med ”Spej-
linger” arbejdede hun tæt 
sammen med astrofysikeren 
Anja C. Andersen, som for-
talte om altings indbyrdes 
forbundethed. 

- De grundstoffer, vi er 
grundlagt af, det er rent fak-
tisk stjernestøv. Det samme 
som planeter og stjerner er 
grundlagt af. Når man ser 
på galakserne gennem An-
jas kikkerter, ser man, at 
den måde, de forgrener sig 
på, er fuldstændig identisk 
med strukturen i et blad el-
ler vores blodårer. DET ER 
JO HELT VILDT! udbryder 
hun og fortsætter:

- På samme måde er det 
tankevækkende, at dyr, 
mennesker og planternes 
indbyrdes, livsvigtige for-
bundethed sker via udveks-
lingen af ilt og kulilte. Og 
at hverken dyr, planter eller 
mennesker kan overleve 
uden vand og lys.

Himlen og træernes spej-
linger i skovsøen, lagene af 

blade, planter og spirer på 
søens bund gav Janne nye 
associationer: 

- Vi mennesker spejler 
også hinanden, og vi har 
også flere lag, når vi kommu-
nikerer: en drøm, noget der 
lige er sket og så videre. Når 
vi taler sammen, er der hele 
tiden noget, der på en eller 
anden måde kommer ind i 
hjernen og bliver en del af 
samtalen. De misforståelser, 
der så ofte sker i dialoger, 
opstår måske, fordi noget fra 
et andet lag popper op. Det 
er da dybt spændende.

70 er bare et tal                                            
Som tidligere nævnt er Jan-
ne drevet af nysgerrighed, 
viljen til at ville lære af den 
proces, hun har sat i gang 
og er midt i. Nysgerrighed 
og nærvær. Uden de to ting 
kan det ikke lade sig gøre for 
Janne at lave billederne. Hun 
mener ikke selv, at hendes 
nu 70 år vil ændre væsent-
ligt på de billeder, hun skal 
op og lave på Færøerne det 
kommende år.

- En kunstners værker ud-
vikler sig selvfølgelig gen-
nem et langt liv, men lige 
netop de 70 år, tænker jeg 
ikke, bliver specielt skelsæt-
tende.

en kunstnerisk sværvægter fylder rundt         
Gennem sit virke som autodidakt fotograf har Janne Klerk de sidste 70 år rejst fra Danmarks kyster til internationale 
udstillinger, skabt bøger med anerkendte samarbejdspartnere og udforsket naturen og livets dybere forbindelser 
gennem sine linser                         

Himlen spejles i overfladen, 
på søens bund de visne 

blade.
Glimrende eksempel på de 

mange lag, der er både i 
søen og hos os mennesker

i H. C. Andersens fodspor 
eller årets gang i en lille 
skovsø, intet er for stort eller 
for småt, hvis nysgerrighe-
den får lov at bestemme.
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deT sKeR  
På BRyggeN
Hver måned er 
der begivenheder 
på Bryggen, der 
kan få dig til at 
grine eller græde. 
Begivenheder der 
gør dig klogere. 
Begivenheder for 
børn. Koncerter 
og udstillinger. 
Alt muligt. Læs 
her, hvad du ikke 
vil gå glip af i den 
kommende tid

Tekst: Andreas Kirkeskov
redaktion@bryggebladet.dk

❚  FOREDRAG 

gi’ dig selv en bedre chef
Hører din chef ikke efter, 
hvad du siger? Synes du, at 
det er svært at sige nej, når 
chefen beder dig om at løse 
endnu en opgave ud over 
alle de andre opgaver, du al-
lerede har påtaget dig? Har 
du lyst til at få mere indfly-
delse på dit arbejdsliv, men 
er i tvivl om, hvad du skal 
gøre?

Få sat godt gang i 2024 
med inspiration til et bedre 
og sjovere arbejdsliv, når 
karriererådgiver og job-
coach Marianne Bækbøl 
deler ud af let tilgængelige 
redskaber og metoder, der 
kan give dig den indflydelse 
på dit arbejdsliv, du savner. 

Give dig mindre stress og 
mere arbejdsglæde.

På halvanden time får du 
blandt andet en introduk-
tion til ’Nejets kraft’ og til, 
hvordan du kan sige mere 
nej, uden at hverken chefen 
eller kollegerne bliver sure. 
Du får også opskrifter på, 
hvordan du kan lave små 
ændringer i din kommu-
nikation og dine løsnings-
forslag, der kan få din chef 
til at høre efter og tage dig 
seriøst. Redskaber, som du 
kan bruge henne på jobbet 
allerede i morgen, så du 
med det samme kan komme 
i gang med at give dig selv 
et bedre arbejdsliv.

Et glas eller to og lidt ef-
termiddagssnacks er inklu-
deret i entréprisen.

Foredrag med karriereråd-
giver og jobcoach Marianne 
Bækbøl i Kulturhuset Islands 
Brygge onsdag d. 31. januar 
klokken 17:30. Tilmelding 
på mail til baekboel@msn.
com eller sms på telefon 
27505780. Billetter koster 
200,- som kan betales via 
mobilepay på 27505780

❚   BøRNEMUSIKFESTIVAL

Lydens Land - 
vandreforestilling

På denne sanselige og 
nærværende vandretur 
synger, leger og spiller 
børnene sammen med 
Lydlændingene, og bør-
nenes direkte input er 
med til at skabe historien. 
Naturen spiller med som 
en ekstra dimension, der 
åbner alle sanser under 
besøget i Lydens Land. 
På vandringen møder bør-
nene tre eventyrlige skik-
kelser: Grænsevagten, 
Skovfeen og Fuglevennen. 
Forestillingen finder sted 
både udenfor og indenfor.

Vandreforestillingen ‘Ly-
dens Land’ i Kulturhuset 
Islands Brygge tirsdag den 
13. februar klokken 9.30 og 
11.15. Fra 3 - 6 år. Billetter 
koster 40,- og kan købes på 
Billetto.dk.

❚  ONE MAN SHOw

Rasmus Bjerg tester nyt one-
man-show på sturland

Til foråret skal Rasmus 
Bjerg på tour med sit nye 
musikalske ”One Man Show 
– Et menneske eller noget 
der ligner", men inden da 
kan du få et helt unikt ind-
blik i skabelsen af showet. 

Der bliver testet nye ting 
af og rettet ind på gamle, og 
det er netop lige her, at ma-
gien opstår, og du kan være 
med.

Det bliver helt sikkert 
sjovt - det bliver også alvor-
ligt og måske endda røren-
de. Og så vil musikken også 
fylde meget, når Rasmus 
Bjerg med sine to fantasti-
ske musikere Jan Kasper-
sen og Nicholas Findsen 
synger og spiller nogle selv-
komponerede sange. 

Testshow på Rasmus 
Bjergs kommende One Man 
Show ‘Et menneske eller no-
get der ligner’ på Sturland i 
Sturlasgade 14 D den 26. og 
27. februar. Billetter kan kø-
bes på sturland.dk

Kom med i værkstedet, når Rasmus Bjerg afprøver materiale 
til sit kommende One Man Show på Sturland.

Karriererådgiver og jobcoach Marianne Bækbøl giver tips til, hvordan du kan sige nej til din 
chef uden at skabe konflikt. 

Vandreforestillingen Lydens Land er en del af Amager Børnemusikfestival 2024.

❚  KONCERT

Jazz på toppen
Den instrumentale duo 
bestående af den italien-
ske komponist og guitarist 
Claudio Suriano og den 
polske komponist og pianist 
Sebastian Zawadzki mødes 
i spændingsfeltet mellem 
jazz, klassisk og elektro-
nisk musik på toppen af 
Zoku Copenhagen i August 
Schade Kvarteret. 

De to musikere startede 
deres kunstneriske parløb 
i København i april 2019 
og har siden da spillet 

koncerter sammen i hele 
Danmark. Til koncerten på 
Zoku Copenhagen bliver 
der plads til både klassisk 
tradition, enkelhed og mu-
sikalske eksperimenter.

Koncert med Claudio Su-
riano og Sebastian Zawadzki 
på Zoku Copenhagen på 
Amagerfælledvej 108 den 26. 
januar klokken 19. Koncerten 
er gratis og kræver ingen til-
melding. 

italienske Claudio suriano og polske Sebastian Zawadzki har 
spillet sammen, siden 2019.
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❚   BøRNEMUSIKFESTIVAL

scratch and Beats-workshop

Kom og prøv en musikwork-
shop med beatproduktion 
og scratch DJing til Ama-
ger Børnemusikfestival. Vi 
arbejder med rytme og af-
prøver grundprincipperne 

for scratch på små frække 
scratch-pladespillere. Del-
tagerne får mulighed for at 
komponere egne små ryt-
miske figurer, som vi om-
skriver til scratch-noder, og 

vi træner teknikkerne i fæl-
lesskab. Vi tager også et lille 
forsigtigt sneak peak ind i 
beatproduktion og leger lidt 
med loops og samples. 

Scratch and Beats-workshop 
i Bryggekælderen søndag den 
18. februar kl. 10.00-11.15, 11.30-
12.45 og 13-14.15. Fra 8-14 år. 
Billetter koster 40 kroner og 
kan købes på Billetto.dk. 

Workshoppen scratch and 
Beats-workshoppen er en del 
af Amager Børnemusikfesti-
val 2024

❚  KONCERT 

storladen grønlandsk rock på 
Nordatlantens Brygge
Fundamentet for det suc-
cesfulde indie-rockband 
Nuija er stærke sange og 
ikke mindst en storslået 
lyd, der henter sin musi-
kalske essens i en mage-
løs fusion mellem violin, 
elektriske guitarer og en 
bundsolid bas. 

Bandets ikke bare stor-
ladne, men også unikke 
lydtapet henter inspiration 
fra en bred vifte af genrer 
som indie-rock, progres-

siv og symfonisk metal, 
folk og hard rock. Og i 
hjertet af bandets meget 
distinkte identitet ligger 
den sjælfulde violin, som 
væver sin fortryllende tråd 
gennem hver en tone, som 
bandet skaber.

 Nuijas grønlandske 
sange handler om tilvæ-
relsens op- og nedture, 
og kombineret med det 
særlige lydbillede, der 
underbygger teksternes 

emotionelle udtryk, ram-
mer sangene lytteren, lige 
hvor de skal.

I august løb bandet med 
sejren ved Pan-Arctic Vi-
sion 2023, der er en ny mu-
sikkonkurrence mellem 
de arktiske regioner. I sep-
tember tryllebandt bandet 
så publikum på Iceland 
Airwaves-festivalen i Is-
land, og nu er turen kom-
met til København. 

Koncert med grønland-
ske Nuija på Nordatlantens 
Brygge torsdag den 1. fe-
bruar kl. 20. Billetter koster 
150,- og kan købes på Bil-
letto.dk.

det grønlandske indie-rockband Nuija spiller for første gang i København.

❚  BORGERMøDE 

Mere grønt i gaden

Vil du plante træer og bu-
ske, opsætte facadeplanter 
eller blomsterbede dér, 
hvor du bor? Måske har du 
og dine naboer en anden 
god ide til et grønt projekt 
i jeres gård eller i lokalom-
rådet? Nu kan du igen søge 
penge til lokale projekter, 
der skaber mere biodiversi-
tet i København.

Den 6. februar afholdes et 
infomøde for folk, der gerne 
vil inspireres og have idéer 
til at skabe mere biodiver-
sitet i eksempelvis gården, 
gaden eller op ad husmu-
ren, men også til folk, der 
allerede har en ide, og som 
ønsker at søge puljemidler.                                                                                                                                     
  På infomødet får du mu-
lighed for at høre og tale 
med folk fra Danmarks 
Natur f redningsforening 
og Københavns Kommu-

ne, som vil klæde dig godt 
på til at søge puljen og ud-
vikle dine ideer til biodi-
versitetsprojekter.

 Infomøde om puljen til 
biodiversitet i Teknik- og 
Miljøforvaltningens møde-
center i Njalsgade 13 man-
dag d. 6. februar kl. 15.30-
17.00. Mødet er gratis, men 
kræver tilmelding via Bil-
letto.dk

Få hjælp til at søge midler til at realisere dit eget biodiversi-
tetsprojekt. Foto: Flickr/Naturalflow
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Tonerne af Tornsangerland
Den anerkendte jazzpianist og komponist Peter Rosendal har sovet ved Kongeegen i Nordskoven, er vågnet til 
fuglenes morgensang ved Silkeborgsøerne og har vandret gennem krattet i Tornsangerland på Amager Fælled i de 
tidlige morgentimer for at dokumentere lydene af Danmarks eksisterende og forsvindende natur, før den går tabt

Tekst: Andreas Kirkeskov
Foto: Mads B B Krog
redaktion@bryggebladet.dk

Et lag sne dæmper alle lyde 
i jazzpianist Peter Rosendals 
have på Røde Mellemvej, 
så kun lyden af Amagermo-
torvejen anes som en svag 
summen i det fjerne. På en 
forårsdag er lydbilledet et 
ganske andet. Summende 
insekter, en mild, varm bri-
se og kvidrende fugle udgør 
lydtapetet, som Peter Rosen-
dal har indfanget med sin 
mikrofon og ladet nummeret 
‘Peter’s Garden’ vokse ud af. 

- Der var alle mulige lyde 
i min lille byhave. Noget, 
som jeg var ret glad for, og 
som var meget brugbart, var 
lyden af gråspurvens vinge-
slag, som jeg bruger som et 
rytmisk fundament i num-
meret. 

Nummeret er at finde på 
Peter Rosendals seneste al-
bum ‘Vejviser’, som udkom i 
efteråret, og som er baseret 
på feltoptagelser fra en ræk-
ke forskellige naturområder 
over hele landet tilsat hans 
egne klaverkompositioner 
og bidrag fra adskillige gæ-
stemusikere. 

Med en shotgun-mikrofon 
i tasken drog han på lydjagt 
i den danske natur og vendte 
hjem med rygsækken fuld 
af lyde fra vidt forskellige 
biotoper i blandt andet Mols 
Bjerge, Klokkefrøstien på 
Østfyn og Almindsø ved Sil-
keborg, hvor Peter Rosendal 
selv er vokset op. 

- Jeg kørte også op til Kon-
geegen i Nordskoven og 
sov under træet. Omkring 
klokken fire om morgenen 
begyndte der at komme for-
skellige lyde. Blandt andet 
sådan nogle dryp ned gen-
nem bladene, som jeg også 
har fået med på optagelsen. 
Men også fuglekorets sang 
i skoven lige før solopgang.

skurren 
Peter Rosendahl sidder ak-
tivt foroverbøjet med hæn-
derne på knæene på en lille 
taburet midt i sit musikstu-
die i et anneks i sin have på 
Amager. Gulvet er dækket 
af tæpper, der ligger i aku-
stikdæmpende lag, og på 
væggen hænger forskellige 
klenodier: band-plakater, 
ældgamle familieportrætter, 
en panamahat og adskillige 
plakater og flyers med det 
velkendte slagord ‘Bevar 
Amager Fælled’. Bag ham 
mødes to klaverer i en ret 
vinkel, så Peter Rosendal 
kan nå tangenterne på beg-
ge fra sin taburet i midten. 
I samklang med tudser, in-
sekter og sangfugle udgør 
de to klaverer fundamentet i 
det nye album ‘Vejviser’.

- De er meget forskel-
lige. Det her er et gammelt 
Hornung & Møller, som 
er sådan et klaver, man tit 
kan få gratis, hvis man selv 
kommer og henter det. Det 
har en meget varm, blød og 
rumlende lyd. Det andet er 

et Steinway, som er meget 
mere klart og fint i lyden, 
forklarer han og vender en 
halv omgang på taburetten. 
Han lægger en hånd på tan-
genterne på hvert af de to 
klaverer og fylder det lille lo-
kale med melankolske, men 
på samme tid opløftende to-
ner. Klaverernes forskellig-
artede klang bliver med det 
samme tydelig.

- Jeg kan godt lide, hvor-
dan det ikke stemmer helt. 
Lydene ligger ligesom og 
skurrer op ad hinanden, for-
klarer han og fortsætter:

- Sådan er det også, når 
man bruger lyde fra natu-
ren. Fuglene synger ikke 
nødvendigvis i harmoni. 
Men når man lytter til dette 
hav af forskellige lyde i natu-
ren, så er det alligevel som 
om, man kan høre en slags 
tonalitet. Det, synes jeg, er 
ret interessant. 

Han lægger hovedet på 
skrå og kigger eftertænk-
somt frem foran sig, inden 
han fortsætter:

- Hvorfor det er sådan, og 
om det bare er et spørgsmål 
om, at nogle lyder vinder 
over andre, det ved jeg ikke. 
Når der er en masse fugle, 
der pipper på livet løs, så er 
der selvfølgelig noget, som 
trænger kraftigere igennem 
end andet, som man så må-
ske opfatter som hovedtona-
liteten. 

Manglende stemmer i 
koret
Ideen til at bygge pladen 
op omkring naturens lyde 
opstod, da Peter Rosendal 
læste, at fuglebestanden i 
Danmark var halveret alene 
i hans levetid, og at flere ar-
ter ville gå tabt.

- Det fik mig til at tænke 
på, at vi har brug for at doku-
mentere, hvad vi har rundt 
omkring os, og hvordan de 
forskellige landskaber lyder. 
For det lydbillede vil ændre 
sig løbende i de kommende 
år, og der vil mangle nogle 
stemmer i koret. 

Ét sted, hvor lydbilledet 
allerede har ændret sig ra-
dikalt, siden Peter Rosendal 
var forbi med sin mikrofon, 
er i det område på Ama-
ger Fælled, der af Amager 
Fælleds Venner er blevet 
navngivet Tornsangerland. 
Området var tidligere et tæt 
bevokset og ufremkomme-
ligt krat med gamle træer 
og et rigt fugleliv. I dag er 
stort set hele området ryd-
det, indhegnet og inddraget 
til byggeplads, og de tilba-
geværende fugle pipper om 
kap med lyden af tunge ar-
bejdskøretøjer.

Klagesang
Der er således en særlig 
sørgmodighed i, at Peter 
Rosendals plade åbner med 
lydene af en biotop, der ikke 
længere eksisterer, på num-
meret ‘Tornsangerland’. 

- Det var det sted, jeg gik 
over for at se på fugle. Men 

nu er det jo en byggeplads. 
Det er vanvittigt trist. Især 
fordi det er så dumt, siger 
han og fortsætter:

- Det var ellers præcis det 
sted, hvor jeg har optaget 
nattergalen. Selvom stedet 
og nummeret hedder ‘Torn-
sangerland’, så er det natter-
galen, der er hovedsolist. 

Fælleden ligger kun en 
kort spadseretur fra Peter 
Rosendals hjem, og han har 
tilbragt en del tid dér igen-
nem årene. Så da modstan-
den mod byggeplanerne 
på naturområdet begyndte 
at rejse sig, besluttede han 
sig for at blive en del af den 

front. 
- Jeg ønskede at bakke op 

om sagen, så jeg har blandt 
andet været med til at spille 
melodika, når Klagekoret 
har sunget uden for bygge-
feltet hver tirsdag. Det var 
jeg med til i en periode, for-
tæller han og uddyber:

- Jeg synes, at det er vir-
kelig spændende tænkt, at 
tilfældige mennesker mødes 
og begynder at synge sam-
men. Der er ingen, der har 
tilmeldt sig, der er ingen le-
der, og ingen har betalt kon-
tingent. Vi mødes bare for at 
vise vores utilfredshed. Det, 
synes jeg, er enormt stærkt. 

Han håber, at han med 
sin plade kan minde folk om 
hvilken stor værdi, vores na-
tur har. For det mener han, 
at mange af os lader til at 
have glemt. 

- Det, synes jeg, kommer 
til udtryk i nogle af de valg, 
der bliver truffet. Ikke kun 
på Amager Fælled, men i 
hele landet. At vi stort set 
ikke har fisk i vores farvand 
længere eller ikke passer 
godt nok på vores grund-
vand eller insekterne. Det 
burde optage os meget 
mere, for det er hele grund-
laget for liv. Det vil jeg gerne 
åbne folks ører og øjne for, 

fortæller han og fortsætter 
efter en kort tænkepause:

- Ofte er det næsten ikke 
til at holde ud at se natur-
udsendelser, fordi de altid 
slutter med, at det går ad 
helvedes til, og det hele er 
ved at forsvinde. Jeg kunne 
godt tænke mig at stoppe op, 
inden vi når til den del i for-
tællingen, og i stedet dvæle 
lidt ved, hvor god den natur, 
vi har her og nu, er. Så folk 
forhåbentlig vil kæmpe for 
den. 

i musikstudiet i annekset midt i sin have har Peter Rosendal fået følsomme jazzkompositioner til at vokse ud af feltoptagelser fra 
den danske natur.
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BRYGGEMAD 
MED BROOKER

Fastebrød
Venner og slægtninge fra det jyske fastland griner altid højlydt, når man fortæller, hvad en fastelavnsbolle koster 
i hovedstaden. Ikke mindst, hvis den købes i en moderne brødbutik og ikke en traditionel bager. Her kommer et 
hurtigt oprids af historien og traditionerne bag årets første “højtid” og ikke mindst et bud på, hvordan man selv 
kan lave fastelavnsbollen og spare sig selv for en stor portion kroner og ikke mindst jysk latterliggørelse
Tekst: Stephan øhlers 
Brooker
Foto: Andreas Kirkeskov
redaktion@bryggebladet.dk

Fastelavn er oprindeligt en 
markering af, at vinteren slip-
per sit tag, og foråret bydes 
velkommen. Gamle heden-
ske ritualer beretter om, at 
det kommende landbrugsår 
skulle bydes velkommen, og 
at jorden skulle vækkes til 
live efter vinterens dvale.

Dette blev gjort ved at slå til 
en tønde med en pind. Skik-
ken med udklædning opstod 
også her, fordi man mente, at 
man kunne beskytte sig mod 
onde ånder ved at klæde sig 
ud. Ligeledes kunne der spås 
om fremtiden ved for eksem-
pel at undlade at tygge faste-
lavnsbollen. På den måde 
skulle man kunne se sin 
kommende ægtefælle i sine 
drømme.

Onde katte og overflod
Kirken og kristendommen 
tog traditionen med fastelavn 
til sig. I den kristne kalender 
er det begyndelsen på fasten, 
hvor de troende forbereder 
sig på påsken og reflekterer 
over deres tro. Det er også 
her, fastelavnsbollen får en 
rolle, fordi kroppen skulle fe-
des op inden den lange faste. 
På den måde fik man både 
brugt rester af fedt og sukker, 
ligesom man fik sul på krop-
pen. Fastelavnssøndag, også 
kendt som Festum carneva-
lis, er dagen, hvor man spi-
ser de berømte boller som et 
symbol på overfloden, inden 
askese og faste påbegyndes.

skattefrihed for 
kattekongen
Den hedenske tradition med 
at slå til en tønde udviklede 
sig sammen med overtro til, 

at man kom en levende kat i 
tønden. Katten symbolise-
rede det onde og dæmoniske, 
og ved at slå katten i tønden 
blev man befriet fra det onde.

I dag er der heldigvis kun 
en kat af pap, og tønden er i 
stedet fyldt med slik, kara-
meller og søde sager. Gamle 
beretninger fra Amager for-
tæller ligeledes, at kattekon-
gen kunne opnå skattefrihed 
i det kommende år.

Margarine, gærdej og 
moderniteter 
Fastelavnsbollen har en lang 
historie. Første gang, den 
optræder, er på et kalkmaleri 
fra cirka 1250, men i en noget 
anderledes version end den, 
vi kender i dag; lavet af hvede 
og derefter kogt.

Madame Mangor som er 
ophavskvinde til kogebogen 
“Opskrifter for smaa hus-
holdninger” havde i midten af 
1800-tallet opskriften med i 
sin kogebog. Dog var hendes 
version stadig en gærdej og 
ikke den version, som vi ken-
der i dag.

Frk. Jensen står bag wie-
nerbrød-varianten, som vi 
kender fra bagerens vindue. 
Hendes berømte kogebog 
udkom første gang i 1901, og 
her optræder opskriften med 
margarine som fedtstof, som 
var tilgængeligt for de fleste. 
I de opdaterede versioner af 
opskriften er margarinen ud-
skiftet med smør.

En klassiker var født, og i 
dag er det kun fantasien, der 
sætter grænser for hvilken 
slags creme eller syltetøj, bol-
len skal fyldes med.

Varianter med kaffecreme, 
saltet karamel, bergamotte-
fromage eller solbærmousse 
er ikke usædvanlige - men 
selvfølgelig også den mere 
klassiske variant med re-
monce, flødeskum eller kage-

creme.
Men det er også kun tæt 

på fastelavn, at disse interes-
sante varianter findes - deref-
ter er det tilbage til den helt 
ordinære bolle resten af året.

Fastelavnsbollen har en lang 
og snørkler kulturhistorisk 
baggrund.

FRK. JeNseNs FAsTeLAVNsBOLLeR

n 25 g gær
n 150 g smør
n 1,25 dl sødmælk
n 1 æg
n ½ tsk. salt
n 1 tsk. kardemomme
n 2 spsk. sukker
n 300 g hvedemel

Smør smeltes i en lille gryde, 
mælken hældes i gryden og 
lunes, til det er lunkent.
Gæren smuldres i blandin-
gen og hældes i en røreskål 
sammen med æg, salt, 
kardemomme og sukker - 
rør det sammen og tilsæt 
gradvis melet.

Lad dejen hvile i en time.

Ventetiden kan eventuelt 
bruges på at lave en kage-
creme!

Dejen rulles ud i en firkant 
på omtrent 30x30 cm og 
deles i 16 stykker.
På hver firkant lægges en 
skefuld creme, og hjørnerne 
foldes sammen om cremen.
Sammenfoldningen lægges 
nedad på en bageplade, og 
bollerne hæver yderligere i 
20 minutter.

Bages ved 200 grader i 15-20 
minutter.
De afkølede fastelavnsboller 
pyntes med glasur.

Tekst og foto: Andreas 
Kirkeskov
redaktion@bryggebladet.dk

København skal fremover 
teste byens badevand for så-
kaldte miljøfremmede stof-
fer. Det besluttede Teknik- og 
Miljøudvalget i december på 
baggrund af et medlemsfor-
slag fra Enhedslisten.

Forslaget går ud på, at der 
etableres målinger ved otte 
ud af 18 badesteder i Køben-
havns havn og langs kysten. 
Disse målinger vil blive ana-

lyseret for 48 forskellige me-
taller og miljøfremmede stof-
fer, inklusive 22 PFAS-stoffer. 

Der har tidligere været 
foretaget målinger i hen-
holdsvis 2017 og 2022, der 
ikke viste overskridelser af 
grænseværdierne. Alligevel 
foreslog Enhedslisten at ind-
føre systematisk kontrol af 
badevandet. 

530.000,-
Ifølge planen kan målingerne 
starte i januar 2025, og der vil 

blive lavet månedlige prøver 
for at få et mere detaljeret 
billede af vandkvaliteten og 
eventuelle sundhedsrisici 
ved badning i havnen.

Men selv hvis forslaget bli-
ver vedtaget, skal der først 
findes penge ved de kom-
mende forhandlinger om 
overførselssagen og sand-
synligvis igen ved budgetfor-
handlingerne for 2025. Ifølge 
forvaltningen vil det løbe op i 
omkring 530.000 kr. årligt for 
prøvetagning ved de udvalg-
te badesteder.

Byens badevand skal testes for PFAs
Teknik- og Miljøudvalget har besluttet, at der skal laves løbende undersøgelser af miljøfremmede stoffer i Københavns 
badevand. Forslaget, der er fremsat af Enhedslisten, og som koster mere end en halv million kroner om året, omfatter 
målinger af 48 metaller og miljøfremmede stoffer, herunder 22 PFAS-stoffer, ved otte af byens 18 badesteder

Fremover vil byens bade-
vand blive testet løbende 

for såkaldte miljøfremmede 
stoffer.
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Advokat
FÜRST advokatfirma
Islands Brygge 26
2300 København S
32 63 04 82 · www.fürst.dk

Alexanderteknik
Alexanderteknik, Kigkurren 6-8
Bevidst Bevægelse og Dans
51 22 33 97 - holdehelelivet.dk

Apoteker
Islands Brygges Apotek
Thorshavnsgade 28· 32 95 63 61
Mandag-fredag: kl. 9.00 – 18.00
Lørdag: kl. 10.00 – 14.00

Begravelse
Begravelsesforretningen Islands Brygge
Leifsgade 6
32 95 75 75·www.info-bedemand.dk

Bryggens Begravelsesforretning
Amagerbrogade 155
Islands Brygge 13
32 55 55 55

Blomster
Blomstercirklen
Leifsgade 5
32 57 19 10 · www.blomstercirklen.dk

Isblomsten
Isafjordsgade 2
32 57 73 15

Børneaktiviteter
Cphdans
Njalsgade 23D ·50 15 60 00
www.cphdans.dk · info@cphdans.dk

Tigertræning
Leg, kamp og bevægelse. 
Egilsgade 34 kld. 
www.tigertræning.dk

dyreartikler
HPReptiles Danmark ApS
Egilsgade 12, kld
Man – Fre 11.00-18.00
Lørdag LUKKET
92 43 01 77 · www.hpreptiles.dk

ejendomsmæglere
Estate Amager – Eldrup & Bast
Islands Brygge 7
33 21 00 04 · www.estate.dk

ejendomsservice
EMS-Ejendomsservice 
www.ems.dk - Tlf: 36 95 94 02
E-mail: info@ems.dk 

elektrikere
P. Kilting A/S
Egilsgade 40-42
32 54 56 91

Fodterapi
Klinik for fodterapi
Egilsgade 28, kld. tv
32 54 16 66

Foreninger
Bryggen For Alle (BFA)
www.bryggenforalle.dk

Islands Brygge Badminton
www.ibbadminton.dk
bryggensfjerbold@gmail.com

Fotografer

Fotograf Ricardo Ramirez
ricardo-ramirez.com 
info@ricardo-ramirez.com

Fotohandlere
Njal Foto
Njalsgade 22 
32 54 55 90 · www.njalfoto.dk

Frisører
Hair by Dahl
Islands Brygge 1B
32 54 81 02
Online-bestilling: www.hairbydahl.dk

Fysioterapeuter
Havnestadsklinikkens Fysioterapi
Speciale i ryg, nakke, skuldre, fertilitet
og genoptræning efter fødsel
41 40 10 94 · www.amj-fysio.dk

genbrug
Genbryggen
Reykjaviksgade 2, kld.
Mandag & onsdag kl. 15-18
Lørdag kl. 11-14

Hundeklip
Dittes Hundeklip
Islands Brygge
info@ditteshundeklip.dk
www.ditteshundeklip.dk

Historiefortælling
Historiedamen Mariane Josefsen
32 57 31 46
www.historiedamen.dk 

Lokalråd
Islands Brygge Lokalråd/
Bryggens Borgerforening
Beboerhjørnet – Leifsgade 7
www.islandsbryggeslokalraad.dk

Læger
Lægerne på Bryggen
Louise Engell, Britta Forslund, Lina Nyqvist 
og Susan Rosenberg von Scholten
Kigkurren 8M, 4.
www.lægernepåbryggen.dk
32 96 77 76

Malerfirmaer
Kasper Hougaard
Hilversumvej 17, 2791 Dragør
21 67 51 95

Murere
BSA Byg v/ Toni Bergenhammer
Egilsgade 45, kld.
40 14 74 13
bsabyg@mail.dk

Politiske partier
SF – Socialistisk Folkeparti på Bryggen
Kontaktperson: Klaus Mygind,  
Erik Eriksensgade 9, 6. th., 2300 S
24 69 28 45
klaus_mygind@br.kk.dk

Psykologer
Heidi Sahlgreen
Leifsgade 16, 5. th
26 55 28 27 · aktivforandring.dk

ACT Klinikken v. Ole Taggaard Nielsen
Weidekampsgade 49, st. tv.
www.actklinikken.dk

Rosenmetoden
Karen Vinding
Gunløgsgade 43, kld. tv.
26 25 49 40·www.karenvinding.info

skoler & institutioner
Fritidscenter Islands Brygge
Artillerivej 71 C
Tlf 32546388 
www.fcib.dk   e-mail: fcib@fcib.dk

skønhedsklinikker 
Hos Amal
Egilsgade 4
20843136 - www.HosAmal.dk

smørrebrød
T.S. Smørrebrød 
Islands Brygge 7 
32 57 20 05 · www.tssmørrebrød.dk

systuer
Shhhy vi sy’r
– også efter mål
Thorshavnsgade 22
32 54 35 36 · www.shhhy-vi-syr.dk

Tandlæger
TANDLÆGEN.DK
v/ Søren Nielsen
Kigkurren 8G, 1.sal
Tlf 32 57 75 44
Islandsbrygge@tandlaegen.dk
www.tandlaegen.dk/koebenhavn-s/
islandsbrygge/

Tryllekunstnere
Michael Frederiksen
magi@trylle-michael.dk
www.trylle-michael.dk
20 92 70 03

VVs

Dan Rasmussen VVS ApS
Gunløgsgade 21
Tlf 36 72 30 00

Islands Brygge Vand og Varme ApS
Tlf.: 25 34 34 34
islandsbryggevvs@hotmail.com

Zoneterapi
sanselig.dk zoneterapi
Online booking
Gunløgsgade 3, kld. Tv.
Tfl 40564201

Optagelse i Fagregisteret:  
Send mail til fagregister@bryggebladet.dk
Pris: 420 kr. for 10 udgivelser med tre tekstlinjer (maks. 35 anslag 
inkl. mellem-rum per linje). Ekstra linjer: 80 kr. per linje. 
Priser eksklusiv moms
Fagregisteret kan også ses på www.bryggebladet.dk

søger kolonihave!

Da min 3-årige datter og jeg bor i en 

lille lejlighed på Bryggen, søger jeg 

en kolonihave, hvor hun kan få græs 

under fødderne.

Overvejer du at sælge din koloni-

have? Så kontakt mig gerne:

23 24 44 51. Bedste hilsner Line



OPSLAGSTAVLEN til køb-salg-bytte og lykønsk-

ninger. Opslag på siden er gratis for private. 

Dog koster boligannoncer 30 kroner i frimærker, 

der sendes til Leifsgade 7. Skriv kort og præcist 

til redaktion@bryggebladet.dk. Redaktionen 

forbeholder sig ret til at redigere opslagene.

Test din viden om 
islands Brygge

1. I 2008 fik Kulturhuset Islands Brygge besøg 
af Kronprinsesse Mary. Men hvad lavede 
kronprinsessen egentlig der?

 a. Hun skulle indvie udstillingen ”Ti Kongers Tøj” 
b. Hun skulle overvære den første forestilling af 
”Opera Impro” 

 c. Hun skulle se og optræde i Studenterrevyen 
stykket ”Mig først”

 
2. I 2012 var Dronning Margrethe på uofficielt besøg 

på Bryggen. Hvorfor?
 
 a. Hun besøgte Det Kongelig Teaters fjernmagasin 

på Artillerivej inden nedrivningen 
 b. Hun besøgte Guldsmed Nicolai Appel i 

Reykjaviksgade mens han producerede et diadem
 c. Hun besøgte FDB pakhuse i Njalsgade hvor man 

havde genoprettet designer Børge Mogensens
 kontor og tegnestue

3. I 1956 fik Bryggen besøg af Dronning Ingrid. I 
hvilken anledning?

 a. Til indvielsen af Børnehaven Bryggen i 
Snorresgade nummer 3

 b. Til indvielsen af den nuværende Langebro
 c. Til indvielsen af Ballonhangaren, ved 

Ballonparken på Artillerivej, som rideskole

4. En af disse tre hændelser var nyhedsstof i 1924 for 
100 år siden. Hvilken?

 a. Den lille legeplads i Leifsgade anlægges
 b. Boldklubben Hekla starter
 c. Hans Tausens hovedskib indvies

 (se svarene på side 18)

Amager Rammemand

Åbent: man-fre 08-17-00 • lør 10.00-14.00
Oliebladsgade 5 • 2300 S • 32 59 00 88

Professionel indramning
på eget værksted

35-års jubilæum
Få 20%  rabat på alle  

indramninger, hvis du  
medbringer billede af  
denne annonce til butikken 
frem til 31. maj 2022

Amagers rammemand

IN-RAMMER

Opspændte malerlærred
DAnsk kvAlitet 
16 x 43 mm blindramme i 
lamineret fyrretræ. lærred 
grundet til Olie / acryl

fra kr. 48,00drej
20681162

HAR dU 
eT TiP?

RYGTEBLADET
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Læs mere på 
bryggenet.dk

Prisstigninger på 
tv
Norlys har netop afsluttet 
prisforhandlingerne med de 
forskellige kanal-udbydere, 
og resultatet medfører 
desværre igen i år pris-
stigninger for Bryggenets 
tv-brugere.
Den lille tv-pakke stiger 
med 45 kr./md. til 220 kr./
md. mens mellempakken og 
den store pakke begge sti-
ger med 20 kr./md. til hhv. 
489 kr./md. og 739 kr./md.
VælgSelv-pakkerne stiger 
med de 45 kr./md., som den 
lille pakke stiger med, hvil-
ket betyder, at de fremover 
vil koste 415 kr./md., 505 
kr./md. og 575 kr./md. for 
hhv. 10, 20 og 30 VælgSelv-
point.
Bryggenet beklager prisstig-
ningerne, som træder i kraft 
pr. 1. april 2024, men vi 
kan desværre ikke påvirke 
priserne direkte.

Nye tv-funktioner
I forbindelse med den årlige 
justering af tv-pakkerne, 

bliver det gratis at optage 
tv-kanaler i skyen, hvilket 
hidtil har kostet 30 kr./md.
Desuden tilføjer Norlys et 
tv-arkiv på nabolandskana-
lerne.
Begge funktioner kan 
anvendes via Norlys Play 
appen.

Gratis hjælp til 
optimering af dit 
trådløse netværk
De hyppigste problemer 
Bryggenets brugere oplever, 
er relateret til brugernes 
eget udstyr, specielt tråd-
løse net (wifi). Bryggenet 
tilbyder derfor gratis hjælp 
fra en teknikker, som hjæl-
per med at optimere din 
wifi-oplevelse. 
Teknikeren vil først forsøge 
at afhjælpe udfordringen 
med dit trådløse net ved at 
guide dig igennem de mest 
almindelige løsninger og 
problemstillinger. Hvis dette 
ikke hjælper på hastig-
heden, så vil teknikeren 
vurdere om der er grundlag 
for et hjemmebesøg.

Ved et hjemmebesøg 
foretager teknikere en gen-
nemgang af din nuværende 
wifi-løsning, med det formål 
at finde frem til årsagen 
for udfordringerne. Som en 
del af gennemgangen vil 
teknikeren også sikre, at din 
trådløse router er indstillet 
korrekt for at få den bedst 
mulige oplevelse.
Teknikeren vil som afslut-
ning på sit besøg komme 
med en anbefaling til, hvad 
der yderligere kan foretages 
for at få det bedste ud af 
din internetforbindelse.
Her kunne mulige optime-
ringsforslag være en bedre 
placering af den trådløse 
router, udskiftning af den 
trådløse router eller 

udbygning af det nuvæ-
rende signal. 
Bryggenet dækker omkost-
ningen til teknikerbesøget, 
og hvis du ønsker at tage 
imod et optimerings
forslag, så vil du få oplyst 
prisen for dette inden arbej-
det startes.
For at få hjælp til dit tråd-
løse net skal du blot ringe 
til Kundeservice på 33 2300 
99, hvor Fiberby sidder klar 
til at hjælpe dig.

Kundeservice
Kundeservice kan hjælpe 
dig med tilmelding og fra-
melding af tjenester, faktura 

og abonnementsvilkår. 
Det er også Kundeservice 
du skal kontakte, hvis du vil 
melde om fejl på de tjene-
ster du modtager. 
Kundeservice leveres af de 
firmaer, der står for vore 
tjenester, så der er forskel-
lige kontaktpunkter og åb-
ningstider for hhv. internet 
og tv.

Internet
Kundeservice leveres af 
Fiberby.
På telefonen (33 2300 99) 
ydes der personlig betjening 
Mandag til torsdag kl. 9 – 18
Fredag kl. 9 – 16
Lørdag kl. 10 – 14
Du kan også sende en e-mail 
til support@fiberby.dk.

TV
Kundeservice leveres af 
Stofa.
På telefonen (88 303030) 
ydes der personlig betjening 
hverdage kl. 08:00-21:00
weekender og helligdage kl. 

09:00-17:00
Du kan også sende en e-mail 
til support@stofa.dk.

Bryggenets priser

Internet
1000/1000 Mbit/s: 75 kr./
md.

Tv
Lille pakke: 174,50 kr./md. 
(fra 1/4-2024: 220 kr./md.)
Mellem pakke: 469 kr./md. 
(fra 1/4-2024: 489 kr./md.)
Stor pakke: 719 kr./md.
(fra 1/4-2024: 739 kr./md.) 
VælgSelv 10 inkl. lille pakke: 
369,50 kr./md. (fra 1/4-
2024: 415 kr./md.)
VælgSelv 20 inkl. lille pakke: 
459,50 kr./md. (fra 1/4-
2024: 505 kr./md.)
VælgSelv 30 inkl. lille pakke: 
529,50 kr./md. (fra 1/4-
2024: 575 kr./md.)1000/1000 

Mbit/s 

75 kr./md.

sådan kommer du i gang med at løbe
Skal du i gang med at løbetræne, så start ud med mindre, end du tror
Tekst: Sejer Dalum
Foto: Nicklas Vo Giver
redaktion@bryggebladet.dk

Hvis det er lang tid siden, 
at du sidst har snøret løbe-
skoene, eller hvis du bare 
oplever, at hver tur æder al 
din energi til resten af da-
gen, så løber du måske for 
hurtigt eller for langt.

Hvis du kan, så find et 
tempo, du kan løbe i kon-
tinuerligt i 10 -20 minutter, 
uden at du oplever store 
vejrtrækningsproblemer. 
Tænk på, at du skal kunne 
holde en nogenlunde sam-
tale, mens du løber. 

Er det ikke muligt, ville 
jeg starte ud med at løbe 
på løbebånd. Begynd med 
5 omgange à ét minuts 
gang og ét minuts løb. Øg 
antallet af omgange samt 
tiden, du løber, indtil du 
kan løbe 10 omgange à ét 
minuts gang og to minut-
ters løb. Nu burde du kun-
ne finde et tempo, du kan 
holde kontinuerligt i 10 -15 
minutter. Øg langsomt ti-
den og tempoet, du løber i, 
indtil du kan løbe 5 km på 
30-35 minutter.

Hvordan kommer jeg 
så videre?

Når du har mestret din 
basale kondition, er næste 
skridt at få mere struk-
tur på. Det vil oftest være 

smart at splitte dine løbe-
pas op i to forskellige lø-
betræninger - eksempelvis 
en steady state én dag og 
et intervalpas en anden 
dag. ‘Steady state’ bety-
der blot, at du skal løbe i 
et jævnt tempo under hele 
turen.

Et løbeprogram med to 
løbeture om ugen kunne 
se således ud:

Tirsdag: 4-7 km, steady 
state, det vil sige “snakke-
tempo”.

Lørdag: 1 km opvarm-
ning, derefter 4-6 x 400m 
i hurtigt tempo med 90 se-
kunders pause. I din pause 
kan du enten stå, gå eller 
lunte. Afslut med 1 km 
nedkøling.

Følg dette program i 
mindst 4 uger, før du går 
videre til næste skridt.

Nu er jeg klar til at 
løbe 3 gange om 
ugen!

Hvis du gerne vil løbe 
mere end 2 gange om 
ugen, er det en god ide at 
få styr på dit ‘threshold’ 
tempo. Dit threshold tem-
po er omtrent det tempo, 
du kan holde i 60 minutter. 
Jeg udregner oftest thres-
hold tempo ved brug af en 
5 km test. Jeg tager tiden, 
det tager at løbe 5 km, 

divideret med 5 (gennem-
snitligt tempo) og læg-
ger 15 sekunder til. Hvis 
det eksempelvis tager 25 
minutter at løbe 5 km, vil 
det gennemsnitlige tempo 
være 5:00. Derfor vil ens 
threshold tempo være ca. 
5:15.

Dit tredje løbepas vil altså 
være en tur i threshold 
tempo. En træningsuge 
kunne derfor se sådan ud: 
Tirsdag: 5 -12 km, steady 
state, “snakketempo”.
Torsdag: 1 km opvarm-
ning, derefter 2-5 km 
threshold løb, 1 km ned-

køling. Lørdag: 1 km op-
varmning, derefter 6-10 x 
400m i hurtigt tempo med 
90 sekunders pause. I din 
pause kan du enten stå, gå 
eller lunte. Afslut med 1 km 
nedkøling.

skadesrisikoen for løb er 
meget høj i begyndelsen, så 

start nu ikke for hårdt ud
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Begravelse Bisættelse

Alle aftaler træffes gerne hjemme hos Dem

Bryggens
Begravelsesforretning

Amagerbrogade 155 · Islands Brygge 13

tlf. 32 55 55 55 · døgnvagt

Email : bedemand@info-bedemand.dk

islands brygge
BEgravelsesforretningen

Døgnvagt 32 95 75 75

En smuk og værdig afsked
Aftale træffes gerne i Deres hjem 

Leifsgade 6 - 2300 København S
Allan Nielsenwww.info-bedemand.dk

Burchhardts
Begravelsesforretninger
Amager & Sundby Ligkistemagasin
Italiensvej 16, 2300 Kbh. S, Tlf. 32 55 20 09
Christianshavns Ligkistemagasin
Prinsessegade 21, 1422 Kbh. K, Tlf. 32 54 01 44
Tårnby Begravelsesforretning
Amager Landevej 49, 
2770 Kastrup, Tlf. 32 52 77 87

Træffes alle dage.
Aftaler træffes
også gerne
i jeres hjem.

Tårnby Begravelsesforretning

2770 Kastrup, Tlf. 32 52 77 87

www.burchhardt.dk

Træff es døgnet 
rundt, alle dage
Tlf. 22 33 86 66

Træff es døgnet 
rundt, alle dage
Tlf. 22 33 86 66

Træff es døgnet 
rundt, alle dage
Tlf. 22 33 86 66

Kongelundsvej 308, 2770 Kastrup
www.drachmannbegravelser.dk

Test din viden - svar

1. (c). Hun skulle se og optræde i studenterrevyen stykket ”Mig 
først”. Hun medvirkede som engel og
kommenterede en sms-afstemning om den tiltagende 
holdningsløshed, hvor ingen tør mene noget, før
de ved, hvad andre mener. Hun blev dermed medlem af Foreningen 
Kgl. Mayestaits Acteurs.

2. (b). Hun besøgte guldsmed Nicolai Appel i Reykjaviksgade mens 
han producerede et diadem. Naasut
diademet er skabt i grønlandsk guld og viser 17 grønlandske 
blomster – naasut betyder blomster på
grønlandsk. diademet var en gave grønland til dronningen i 
anledning af hendes 40-års jubilæum som
regent.

3. (a). Til indvielsen af Børnehaven Bryggen i snorresgade nummer 
3.

4.(c). Hans Tausens hovedskib indvies. Både BK Hekla og den lille 
legeplads er fra 1926.

Foranalyse af ny cykelbro 
koster skatteborgerne dyrt
Debat af: Gitte Mathiesen, 
Islands Brygge 92

Først blev der brugt halv-
anden million på at vælge, 
hvor en ny cykelbro mel-
lem Islands Brygge Syd og 
Engholmene skulle ligge. 
Da det så var gjort, blev der 
afsat yderligere 2,5 millioner 
kroner på at finde ud af, om 
det overhovedet kan lade sig 
gøre med en bro lige netop 
dette sted, som er mellem 
Islands Brygge Syd/Sirius 
Plads og den lille bolig-ø 
Lyngholm.
Jamen, det er da en helt tos-
set rækkefølge, som koster 
os skatteborgere dyrt. Og 
rækkefølgen bliver ikke 
mindre tosset, når man med 
det blotte øje kan se, at der 
næppe kan presses en cykel-
bane til 25.000 cyklister om 
dagen ind mellem de tæt-
placerede højhuse på Lyng-

holm, hvor broen tænkes at 
gå i land.
Når jeg foretager større ind-
køb som for eksempel en ny 
opvaskemaskine, så tjekker 
jeg da først størrelsen på det 
hul, hvor maskinen skal pas-
se ind. Bagefter kan jeg så 
vælge blandt de maskiner, 
der opfylder størrelses-kra-
vet. Men i kommunen går 
man åbenbart omvendt til 
værks. Her vælger man en 
broplacering uden at vide, 
om cyklisterne overhovedet 
kan komme op på broen 
uden at skubbe hinanden i 
kanalerne.
Kommunen ved da godt, 
hvor meget 25.000 cykler 
fylder. Det kan man jo se ved 
Bryggebroen, hvor snart 
hele Dybbølsbro er forbe-
holdt til de cirka 22.000 cyk-
ler, der i dag dagligt krydser 
broen. Man kan ikke på 
den lille bolig-ø Lyngholm 
få plads til en cykelbane på 

størrelse med Dybbølsbro. 
Det er ganske enkelt umu-
ligt. Medmindre kommunen 
(udover at fylde cement i en 
af kanalerne) også vil rive et 
af de nye højhuse ned.
Måske kommunen skulle 
have gået en tur med må-
lebåndet på Lyngholm IN-
DEN denne tossede place-
ring blev valgt. Kommunen 
har pointeret, at broen skal 
være bredere end Brygge-
broen, fordi den skal holde i 
100 år og kunne rumme de 
nævnte 25.000 cyklister om 
dagen. Men hvis ikke cyk-
lerne kan være på den cykel-
sti, der fører frem til broen, 
så er det enten tåbeligt at 
placere en bro lige dér eller 
at bruge penge på så bred 
en bro. Tingene skal passe 
sammen. Ligesom min opva-
skemaskine skal passe i lige 
netop mit køkkenskab.

Rødvinsbro til kvart milliard
Debat af: Astrid Skotte, 
Islands Brygge

Den eventuelle bro mel-
lem øen Lyngholm og Si-
rius Plads på Islands Bryg-
ge Syd har på begge sider 
af havnen fået øgenavnet 
”Rødvinsbroen”. Den fore-
slåede linjeføring opfylder 
nemlig kun i ringe grad 
de tre formål, som kom-
munen har defineret for 
broen. Derimod er den et 
plus for tørstige beboere, 
der vil besøge vinbaren på 
Lyngholm.
Broen binder næppe byen 
sammen på tværs, som 
formålet er. Den ender 
nemlig mere eller mindre 
blindt på begge sider af 
havnen. Man kan for ek-
sempel ikke umiddelbart 
komme videre fra Lyng-
holm til hverken Jernba-
nebyen eller Vesterbro, 
fordi der mangler broer 
over banelegemet. Og på 
Islands Brygge-siden er 
der ikke direkte adgang til 
stisystemet på fælleden, 
så man kan komme videre 
til Ørestaden.
Broen kommer heller 
ikke, selvom nogle politi-
kere bliver ved med at tro 
det, tæt på den kommende 
metrostation. Der byg-
ges INGEN metrostation 
på Lyngholm. Man skal 
ud på en længere omvej 
over små broer og kana-
ler for at fange en station. 
Cirka 1 km bliver turen 
fra Havnevigen i hjertet 
af Islands Brygge Syd til 
metrostationen ”Enghave 
Brygge”. Og lidt mere (1,2 
km) bliver der til stationen 
på Havneholmen. Jeg og 
andre forstår stadig ikke 

begrundelsen for at læg-
ge broen midt mellem to 
metrostationer, når det er 
muligt at anlægge broen 
lige ved en metrostation? 
Det er jo et erklæret for-
mål, at broen skal være 
tæt på metro.
Heller ikke det tredje for-
mål om at af laste Bryg-
gebroen opfyldes. Broen 
vender så at sige næsen 
den forkerte vej - væk fra 
Bryggebroen - og ligger 
for langt fra denne. Det 
har blandt andet Vesterbro 
Lokaludvalg gjort kommu-
nen opmærksom på. Hvis 
Bryggebroen skal af lastes 
(hvad der er god grund til) 
må man nok udvide med 
eksempelvis en gangbro 
helt tæt ved Bryggebroen.
Det forekommer betæn-
keligt at bruge mere end 
en kvart milliard på en 8 
meter bred bro, som hver-
ken ligger nær metro, ikke 
kan binde byen sammen 
på tværs (fordi der mang-
ler følgeanlæg) og ikke 
af laster Bryggebroen. 
Især når den samtidig øde-
lægger et tæt bebygget og 
helt nyopført kanalkvarter 
(godkendt af kommunen). 
Skatteborgernes penge 
skal bruges fornuftigt – 
ikke til at bygge rødvins-
broer til en kvart milliard.

illstration: Henning Larsen Architects
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Søndag den 28. januar kl. 11
Højmesse
med sognepræst Lars Ahlmann 
Olesen

Søndag den 4. februar kl. 11
Højmesse
med sognepræst Inger Lundager

Søndag den 11. februar kl. 11
Fastelavnsgudstjeneste
med sognepræst Lars Ahlmann 
Olesen

Mandag den 18. februar kl. 11
Højmesse
med sognepræst Jeanette 
Sauerberg

Tirsdag den 25. februar kl. 11
Højmesse
med sognepræst Ghita Katz 
Olsen

Søndag den 3. marts kl. 11
Højmesse
med sognepræst Camilla 
Aggersbjerg

Kirkekaffe bagefter - alle er 
velkomne!

GUDSTJENESTER

Sognepræst Ghita Katz Olsen (Kbf.)
Tlf. 32 54 03  94 – mail: gho@km.dk
Mandag fridag

Sognepræst Lars Ahlmann Olesen
Tlf. 29 12 84 14 – mail: lao@km.dk
Mandag fridag

Sognepræst Jeanette Sauerberg
Tlf. 40487788 – mail: jesa@km.dk
Mandag fridag 

Sogne- og studenterpræst  
Inger Lundager
Tlf. 40 14 64 26 – mail: ilk@km.dk
Mandag fridag

Studenter- og sognepræst
Camilla Aggersbjerg
Tlf.: 51 41 10 50 – mail: caag@km.dk
Mandag fridag

Organist Britta Bugge Madsen
Tlf. 27 12 14  09  
mail: brittabuggemadsen@gmail.com
Mandag fridag Kirkens kontor

Kigkurren 8A 2. th., 
2300 Kbh. S. Tlf. 32 57 41 96. 
islandsbrygges.sogn@km.dk
Hverdage kl. 10-13,  
tirsdag tillige kl. 16-18.
Lørdag lukket.

Facebook: Hans Tausens Kirke, 
Islands Brygges Sogn

MAMes BABegenush 
TorSdag deN 8. FebrUar KL. 19.30

Mames Babegenush varmer os op med musik, som har rødder i både klassisk, 
jazz og mellemøstlig/nordisk folkemusik.
 
Koncerten er startskuddet på et musikalsk år i den nyrenoverede kirke, som 
fylder 100 år i 2024. Dét vil blive fejret på forskellig vis, bl.a. med en række 
koncerter hen over året.

Der er gratis adgang, dørene til Hans Tausens Kirke åbnes kl. 19, og alle er 
meget velkomne!

FAsteLAvn i hAns 
tAusens kirke
SØNdag deN 11. FebrUar KL. 11

Fastelavnsgudstjenesten varer ca. 30 minutter og er tilrettelagt for 
børn. Kom gerne udklædt!

Efter gudstjenesten er der fastelavnsboller og kakaomælk i menigheds-
salen. Vi slutter med tøndeslagning i kirkehaven.

BABysALMesAng, 
tuMLingeMusik og 
sPirekor 
NYe HoLd STarTer I JaNUar 2024

Babysalmesang er for babyer på 0-12 mdr. Tumlingemusik er for de 
1-3-årige, og spirekoret for børn fra 0. til 2. klasse. Der er stadig ledige 
pladser på alle holdene. Læs mere og tilmeld jer på www.islandsbryg-
gessogn.dk 

tAk For BidrAg tiL 
JuLehJÆLP

Islands Brygges Sogns Menighedspleje vil hermed bringe en tak til alle, der 
på forskellig vis har ydet bidrag til sognets julehjælp i 2023. Bidragene har 
gjort det muligt at give en håndsrækning til 27 enkeltpersoner og familier i 
anledning af julen. 

En særlig tak til Genbryggen for deres bidrag, uden hvilket det ville være 
vanskeligt at yde denne støtte.

HVAd MeNeR dU?
deLTAg i deBATTeN
sKRiV TiL redaktion@bryggebladet.dk

BLABLABLA?




